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NA HRADŉ S HYNKEM KMONĉĻKEM 
 
Barbara Semenov 
 
Teploty ļesk®ho l®ta pŚekonaly tŚic²tku a dobyly i kamenn®  
zdi Praģsk®ho hradu.  V kancel§Śi prezidenta nevl§dne on, 
nĨbrģ pam§tk§Śi, a proto zde klimatizaci nenajdete.  Prosto-
r§m Śeditele zahraniļn²ho odboru vġak tropick§ vedra jaksi 
sluġ² i pŚ²sluġ².  Ve chvilce, kdy si do posledn² minuty pracov-
nŊ vyt²ģenĨ Hynek Kmon²ļek zaŚizuje hodinku ļasu k naġemu 
rozhovoru pro Ļechoaustralana, se rozhl²ģ²m v exotick®m 
prostŚed² jeho m²stnost².  Usadil mne sice pŚ²mo do sv® vzne-
ġen® hradn² pracovny, ale j§ se vrac²m do Śeditelova pŚeds§l².  
Sb²rku zde vystavenĨch artefaktŢ totiģ hned tak nŊkde neuvi-
d²te.  Hned u okna, z kter®ho m§lem dos§hnete na svatov²t-
skou katedr§lu, stoj² velkĨ lodn² kufr polepenĨ australskĨmi 
sv®r§znĨmi dopravn²mi znaļkami, na stŊn§ch bojuj² o vaġi 
pozornost suvenĨry ze vġech dalġ²ch kontinentŢ, fotografie 
osobn²ch setk§n² se svŊtovĨmi velik§ny, - nŊkolik metrŢ ļtve-
reļn²ch nabitĨch rozliļnĨmi mementy dĨch§ pŚipom²nkami 
vĨjimeļnĨch z§ģitkŢé 
Cel® sb²rce ovġem v®vod² hinduis-
tiļt² bohov®, - slon² hlava Gan®ġy, 
boha odstraŔuj²c²ho pŚek§ģky  
na cestŊ k ¼spŊchu pŚirozenŊ ļel² 
vstupn²m dveŚ²m.  Jak zn§mo, jeho 
jedinĨ kel odkazuje na schopnost 
pŚekonat veġker® formy dualismu.  
Velk® uġi Gan®ġy maj² zas symboli-
zovat moudrost a ochotu naslou-
chat zejm®na tŊm lidem, kteŚ²  
vyģaduj² pomoc.  ZakŚivenĨ chobot 
pŚedstavuje schopnost odliġit  
skuteļnost od iluze, naproti tomu 
symbol na ļele znaļ² umŊn² mŊŚit 
minulost a budoucnost.  Rozum²m 
tedy sympati²m, kter® ke Gan®ġovi 
zjevnŊ chov§ jeden z nejbliģġ²ch 
poradcŢ prezidenta Ļesk® republi-
ky.  Na Śediteli zahraniļn²ho odboru 
prezidentsk® kancel§Śe je zŚejm® 
svŊtoobļanstv², ze kter®ho vych§z² 
jeho ch§p§n² naġ² zemŊ, a kter® 
umocŔuje jeho vlasteneck® smĨġlen².  Jak s§m Ś²k§, na to, 
aby byl Ļech vlastenec, mus² str§vit ļ§st sv®ho ģivota 
v zahraniļ². 
Na Ministerstvu zahraniļn²ch vŊc² Ļesk® republiky zaļal  
Hynek Kmon²ļek pŢsobit jiģ v roce 1995, zpoļ§tku na odboru 
Bl²zk®ho vĨchodu a Afriky jako teritori§ln² rada pro zemŊ  
Persk®ho z§livu a rada pro Izrael a Palestinu, v letech 1997 
aģ 1999 jako Śeditel odboru.  V roce 1999 pracoval jako vrchn² 
Śeditel sekce Asie, Afriky a Ameriky.  V letech 1999ï2001  
zast§val funkci n§mŊstka ministra se specializac² na mimoev-
ropsk® zemŊ.  V obdob² 2001ï2006 byl velvyslancem Ļesk® 
republiky pŚi OSN v New Yorku a mezi roky 2006ï2009 pak 
velvyslancem Ļesk® republiky v Indii, Banglad®ġi, Nep§lu,  
na Malediv§ch a na Sr² Lance.  ĻechoaustralanŢm je zn§mĨ 
pŚedevġ²m jako bĨvalĨ velvyslanec v Austr§lii, kde pŢsobil  
od kvŊtna 2011. 

Domlouv§me se, ģe m§me nŊkter® ģivotn² peripetie 
vlastnŊ podobn®.  Oba jsme mŊli rodiļe l®kaŚe,  
se kterĨmi jsme jiģ v dŊtsk®m vŊku poznali velkĨ kus 
Asie ï j§ Koreu, Ļ²nu a Indii, Hynek Kmon²ļek 
Uzbekist§n, Ir§k, Ir§n a Afgh§nist§n.  Ļ§st ģivota 
jsme proģili ve SpojenĨch st§tech, poznali jsme  
dŢvŊrnŊ Austr§lii a zŢstali jsme vŊrni Ļesku.   

Kdyģ se v roce 2001 Hynek Kmon²ļek 
ocitl ve sluģb§ch diplomacie na pŢdŊ 
OSN a pod²val se na tehdejġ² seznam 
194 ļlenskĨch zem², zjistil, ģe kromŊ 
snad ġestn§cti ï jednalo se hlavnŊ  
o nŊkter® ostrovy v Karibiku  
a v Pacifiku - byl vlastnŊ vġude.   
Se sm²chem a humorem mu vlastn²m 
podotĨk§, ģe pot®, co se s oblast² Paci-
fiku sezn§mil bŊhem sv®ho pŢsoben² 
v Austr§lii, mu zbĨv§ k objevov§n² snad 
jen Antarktida.  Za sebou uģ nem§ pou-
ze nŊjakou tu vĨzkumnou stanici pobl²ģ 
p·lu.   
ĂChce-li Ļech zjistit nakolik je Ļech, ob-
vykle to nezjist² v Ļech§ch.  KaģdĨ krajan 
v², ģe pokud se nach§z² v obdobn®m  
kulturn²m okruhu, nevynik§ jeho odliġnost.  
Teprve ocitneme-li se v jin® kultuŚe,  
zaļneme zjiġŠovat, co je naġe, ļeho se 
nezbav²me a co naopak nepotŚebujeme  

a mŢģeme odhodit jako star® zavazadlo.  A svoji identitu 
zaļneme ļ§steļnŊ spojovat s tou kulturou, do kter® jsme 
odeġli.  Znamen§ to, ģe vŊci podstatn® si zachov§me, 
odm²t§me se jich zŚ²ct v novĨch podm²nk§ch, byŠ mohou 
bĨt novĨm prostŚed²m ovlivnŊny.  V diaspoŚe je nejlepġ² 
identifikac² ļeġstv² jazyk, tuto jazykovou identifikaci si 
ovġem v Ļech§ch m§lokdo uvŊdom².  Pocit ļeġstv² je 
vlastnŊ jazykovĨ klub.ñ 
Div²m se ï Jenom jazyk?  Co tŚeba n§rodn² tradice, 
kultura, historie naġ² zemŊ? 
ĂKulturnost, o kter® mluv²te, je jistŊ dalġ² identita.  Filozof 
BŊlohradskĨ by to nazval ākulturn² volbaó.  Nen² to uģ 
nŊco, s ļ²m se rod²me a jak jsme byli vychov§ni,  
ale vĨsledek naġich rozhodnut².  Vliv m§, kde ļlovŊk  
studuje, spoluģ§ci, spoleļensk® kontakty z onoho  
kl²ļov®ho obdob² kaģd®ho jedince mezi jeho ġestn§cti  



VeŎvyslanectvo Slovenskej republiky:  
47 Culgoa Circuit, OôMalley, ACT 2606 
Tel: 02 6290 1516, Fax: 02 6290 1755   3  

AUSTRALSK£ JARO/ĻESKħ PODZIM 2013  

a pŊtadvaceti roky.  Koho ļlovŊk zn§, pŚijal za sv® nejbliģġ²,  
to je uģ jeho osobn² kulturn² volba.  Ļeġstv² jako jazykovĨ 
klub, kultura a vzdŊl§n² jako osobn² volba a nav²c se pŚipojuje 
druh§ kulturn² volba ï volba c²tit se Evropanem.  Ļesk§ kultu-
ra byla vģdy souļ§st², stŚ²pkem obrovsk® evropsk® mozaiky, 
do kter® logicky patŚ². 
Tato druh§ volba je pro lidi pomŊrnŊ nov§, za prvn² republiky 
nebyla, tehdy bylo dan®, ģe jsme Z§padoevropan®, vŢbec 
jsme to neŚeġili.  Pak pŚiġel zlom druh® svŊtov® v§lky, pŢl sto-
let² obdob² komunismu, kter® n§s vlastnŊ odt§hne na VĨchod 
a my celou tu dobu vysvŊtlujeme naġim z§padn²m bratrŢm  
a bratrancŢm, ģe na VĨchod nepatŚ²me, ģe nejsme na konci 
VĨchodu, ale ģe jsme na konci Z§padu.  To se objevuje napŚ²-
klad v mnoha KunderovĨch textech, ve kterĨch se po osma-
ġedes§t®m roce snaģil na Z§padŊ vysvŊtlit, ģe nejsme  
VĨchodn² Evropa.  To nen² z§leģitost jednoho nebo druh®ho 
spoleļensk®ho zŚ²zen².  VĨchod pro n§s mnohdy pŚedstavuje 
ciz², orient§ln² zpŢsob ģivota, protoģe jsme byli odjakģiva  
souļ§st² Z§padu.  To byl ġok Mnichova ï my se vģdy c²tili bĨt 
z§padn².  Z§pad n§s vġak zaŚadil na VĨchod a dokonce ani 
nech§pe, proļ bychom se t²m mŊli c²tit inzultov§ni, na tom 
pŚece nen² nic ġpatn®ho.  Ale my Ś²k§me ï pro n§s je, vģdyŠ je 
to holĨ historickĨ nesmysl, naġe kultura nikdy nepoch§zela 
z VĨchodu. 
Ta druh§ kulturn² volba st§le jeġtŊ nen² dokonļena ï jde o to 
bĨt Evropanem.  Jsme souļ§st² jedn® evropsk® kultury,  
kterou nedefinujeme reģimem, ale kulturn²m okruhem.  Dnes 
patŚ²me obŊma okruhy do Z§padn² Evropy.  ParadoxnŊ, dnes 
o n§s uģ Z§pad pochybuje m®nŊ, ale my pochybujeme v²ce.ñ 
Ļ²m to je?  OpŊt mne napad§ probl®m nedostateļn® 
osvŊty, kter§ by lidem tyto z§kladn² vŊci mŊla l®pe  
vysvŊtlovat.   
ĂAno, vŊci lze rozumovŊ vysvŊtlit.  Ale zde se jedn§ o ot§zku 
pocitŢ.  A rozumovŊ vysvŊtlovat pocit moc nejde.  Je to jako 
ot§zka n§boģensk® v²ry.  Pocity v²ry buŅ m§me, nebo nem§-
me. 
Ve svŊtŊ najdeme tak® hodnŊ tŊch, kteŚ² aktivnŊ, vŊdomŊ 
svŢj ļeskĨ pŢvod taj².  M§m na to ironicky ļesk® heslo ï 
óBuŅme vġichni Ļeġi, ale nemus² o tom nikdo vŊdŊtó.  Coģ je 
pŚesnŊ tak, jak se ļasto lid® chovaj².  A pr§vŊ t²m vlastnŊ v²c 
neģ ļ²mkoli jinĨm prokazuj² sv® ļeġstv².  Bylo nŊkdy vĨhodn® 
bĨt Ļechem?  Moc ne.  Bylo lepġ², nechat si tuto kartu 
v ruk§vu a radŊji se k ļeġstv² pŚ²liġ nehl§sit.  Naġe historick§ 
tradice, kdyģ se pod²v§me na posledn²ch tis²c let naġeho  
n§roda, tak ze sedmdes§ti procent byla: BuŅme Ļeġi doma, 
ale nemus² o tom nikdo vŊdŊt.  Nehrd² Ļeġi jsou o to ļeġtŊjġ².  
Je to i vŊc vzorŢ.  Pokud je jasnŊ pŚijato, ģe jsou vŊci, na kte-
r® vġichni Ļeġi mohou bĨt hrdi, pak se k nim budou hl§sit.ñ 
Co se vzorŢ tĨļe, tĨkaj² se jak naġ² kultury a osobnost², 
tak ļeskĨch produktŢ.  ř²kal jste mi, ģe jste v Melbourne 
pobl²ģ Victoria Marketu objevil zaj²mavĨ bar, kterĨ se pyġ-
nil ļeskou motorkou Jawa a dokonce nese jej² jm®no? 
ĂĻesk§ design®rka v Melbourne pŚiġla nŊkde ke star® motor-
ce Jawa, o kter® se Australan® nejsp²ġ domn²vali, ģe je 
z indon®sk® J§vy, a jedinŊ t²m, ģe se jim tak zal²bila, se zaļali 
o ni zaj²mat, a zjistili ke sv®mu pŚekvapen², ģe existuje nŊjak® 
Ļesko.  Bar se stal n§slednŊ popul§rn² nejen ļeskĨmi motor-
kami, ale tak® nab²dkou ļeskĨch piv, a tak si tam na ļesk®m 

jm®nŊ postavili Ăbrandñ ï svoji znaļku Jawa Bar.   
To je ale co mus² dŊlat ĻeskĨ st§t jako st§t.  Mus²me 
si umŊt vybrat sv® siln® str§nky a ty umŊt prodat  
na kompetitivn²m svŊtov®m marketu.ñ 
To je samozŚejmŊ spr§vn§ taktika.  Ale kdy se to 
bude koneļnŊ d²t? 
ĂNo, uģ se to dŊje, ale Ļeġi jsou vģdycky skeptiļt².  
M§lokterĨ Ļech Śekne, j§ jsem hrdĨ, jak Ļesko  
vypad§.ñ 
J§ to Śeknu vģdycky.  
 ĂAno,ñ smŊje se Hynek Kmon²ļek ï Ăto Śekne extra 
vlastenec ģij²c² v Austr§lii. 
Do Ļech pŚitom pŚij²ģd² roļnŊ 3x v²ce turistŢ neģ  
do miliardov® Indie.  Povaģte, óIncredible Indiaó!   
To mus² m²t turist® setsakra dŢvody k n§m jezdit.  
DŢvody, na kter® Ļech bĨt hrdĨ mŢģe, ale typicky 
skeptick§ ļesk§ povaha to vġe jaksi relativizuje.  To je 
historicky dan®.  Vy to relativizujete, aby to nevypada-
lo, ģe je to tak dobr®.  Protoģe kdyģ to vypad§ tak 
dobŚe, tak v§m to nejsp²ġ nŊkdo odebere.  Nebude 
n§s nikdy tolik ĻechŢ, abychom si to uchr§nili.  řeknu 
to nadrsno, kdyģ ļlovŊk projede po polskĨch pam§t-
k§ch, po Krakovu uģ pomalu nen² kam a co obdivovat.  
Po mnoha v§lk§ch, kterĨmi Polsko proġlo, toho tu moc 
nezbylo.  A porovnejme polskou hrdost na krakovskĨ 
Wawel a ļeskou hrdost na 1200 hradŢ a z§mkŢ  
u kaģd®ho druh®ho mŊsteļka u n§s.  Ale moģn§ se 
v tom prom²t§ ta ļesk§ historie.  M§me se doma 
dobŚe, tak to nebudeme ukazovat sousedŢm.  Kdyģ 
se n§s zeptaj², jak se m§me, Śekneme: No nic moc.  
Moģn§, je to bezpeļnostn² zaŚ²zen², kter® straġnŊ  
zdeformovalo n§ġ n§rodn² charakter.  Trag®die ma-
lĨch n§rodŢ v sevŚen² n§rodŢ nesrovnatelnŊ vŊtġ²ch, 
kter® by chtŊly urvat jakĨkoliv kus ģvance pro sebe.ñ 
To by mŊlo pomalu odezn²vat s neġŠastnou histo-
ri².  Mysl²m, ģe vedle osvŊty je tak® dŢleģit§ moģ-
nost lid² cestovat, ģ²t v jinĨch zem²ch, vidŊt Ļesko, 
jak ļasto r§da Ś²k§m, pohledem zvenļ²é  Jak§ je 
vaġe vize, kde vid²te Ļesko za dalġ²ch dvacet let? 
ĂV EvropŊ, - v mnohem propojenŊjġ², jedn® EvropŊ.  
Ona generace, pro kterou je obdob² uzavŚen®ho  
komunistick®ho st§tu stejnou vzd§lenou histori² jako 
bitva u Waterloo, ta generace neproġla t²m co my.   
Je norm§ln², ģe jdou dnes studovat na Univerzitu  
Karlovu, druhĨ rok pokraļuj² v PaŚ²ģi, pak ve ĠpanŊl-
skué, ģij² v EvropŊ a uvŊdom² si jednak, kolik toho 
ļeġstv² v nich je, to z nich onou kulturn² volbou dŊl§ 
nejen v²ce Ļechy, ale tak® na druh® stranŊ pochop², 
jak moc patŚ² do Evropy, ģe jsou tak® Evropan®,  
ģe Evropan® jsou si vġichni podobn².  Oba jsme ģili  
ve SpojenĨch st§tech, tak v²me, ģe rozhl®dneme-li se 
tam kolem sebe, lid® vypadaj² jako my, ale evropsky 
nikdo nepŚemĨġl².  StejnŊ tak jsme oba ģili v Indii, tam 
je na z§kladŊ rozd²ln® fyziognomie jasn®, ģe kdyģ lid® 
vypadaj² jinak, jinak i uvaģuj².  Naġe mlad§ generace, 
pro kterou je ¼plnŊ norm§ln², ģe ģije v nŊkolika jazyko-
vĨch kultur§ch souļasnŊ a pohybuje se po cel® Evro-
pŊ, se mŢģe c²tit prvotnŊ Ļechy, ale udŊlali i tu druhou 
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kulturn² volbu - berou za sv® hŚiġtŊ dnes uģ celou Evropu.   
A pŚijde jim ¼plnŊ norm§ln², ģe jejich firma m§ ġest vlastn²kŢ, 
kaģdĨ je z jin® evropsk® zemŊ, vġichni pracuj² rŢznŊ  
po EvropŊ, a nen² v tom z§sadn² rozd²l.  Evropa se sluļuje, 
aŠ chceme nebo nechceme do nŊļeho, co zaļ²n§ pŢsobit 
jako spoleļn® st§ty evropsk®, i kdyģ tŚeba ne politicky, tak 
aspoŔ ekonomicky.   A n§rŢst Asie n§s do toho vlastnŊ nut², 
protoģe my si nebudeme moci dovolit m²t kaģdĨch ġedes§t 
kilometrŢ jinou mŊnu, vytv§Śet jin® danŊ a ¼rokov® m²ry  
jenom proto, ģe to historicky tak tŚeba sto let bylo.  Vġichni, 
kdo hovoŚ² o n§rodn² s²le a st§tu, zapom²naj², ģe hovoŚ²  
o posledn²ch sto pades§ti letech Z§padn² Evropy.  PŚedt²m 
stejnŊ neexistoval ģ§dnĨ n§rodn² st§t.  Existovaly jak®si mini 
jednotky, kter® se sluļovaly a staly se vŊtġ², a dneska se 
st§vaj² jeġtŊ vŊtġ². Je to vlastnŊ pokraļov§n² sjednocov§n² 
Evropy od mŊstskĨch st§tŢ, k n§rodn²m st§tŢm, aģ k nad- 
n§rodn²mu st§tu.  Kdybyste se zeptala kdysi Ben§tļana,  
zda bude ve stejn®m st§tŊ s Janovanem, tak by si Šukal  
na hlavu, bylo by to pro nŊj tak re§ln®, jako kdybyste se 
dnes zeptala Ļecha, jestli si mysl², ģe bude nŊkdy ve stej-
n®m st§tu s Portugalskem.  No a budeéñ 
To uģ je tedy odv§ģn§ vizeé 
Ă150 let.ñ 
Asi nŊco jako ļ²nsk§ Austr§lie.  PŚesto snad Sydney  
nebude Peking a Praha se nestane Bruselem? 
ĂCo je siln®, zŢstane, co je slab®, odpadne.  To je stejn® 
jako s naġ²m ļeġstv²m v Austr§lii. To co je v n§s siln®, to 
z n§s nikdo nedostane.  Co je slab®, je nahrazeno novĨm.ñ 
Tady se bl²ģ²me k ot§zce velmi v§ġnivŊ diskutovan®ho 
multikulturalismu.  Jinak je to v Austr§lii, jinak v EvropŊ.  
V²me, ģe i souļasnĨ prezident nen² myġlence multikultu-
ralismu pŚ²liġ naklonŊn.  Jak to vid²te vy?   
ĂJ§ to multi-kulti ģiju, tŊģko naj²t v²c multi-kulti ļlovŊka tady, 
neģ jsem j§. PŚizn§v§m ale sv®mu prezidentu a jeho n§zoro-
v®mu okruhu, ģe ono to m§ sv® meze.  Evropa jako moudr§ 
star§ pan² c²t², jak daleko lze zaj²t bez ztr§ty sebeidentity.  
Trochu jin® je to v Austr§lii, kde se n§rod tak troġku st§le 
tvoŚ², to sam® v USA.  Z druh® strany ta Evropa je v jin® situ-
aci.  J§ to vysvŊtluji tak, kdyģ se nŊkdo pŚestŊhuje z Libye 
do Evropy, protoģe se mu v²c l²b² Evropa neģ Libye, a je jed-
noduġġ² a bezpeļnŊjġ² ģ²t v EvropŊ neģ v Libyi, dŊl§ to proto, 
ģe Evropa je jin§ neģ Libye, kdyby byla stejn§, tak proļ by 
se stŊhoval?  Tak by takov§ mŊla zŢstat.  Libyjec se nestŊ-
huje proto, aby Praha byla libyjsk§.   A to je m® vysvŊtlen², 
kdyģ zaļne Ś²kat: A proļ tady nen² toto a toto a toto.  řeknu: 
Protoģe to n§s dŊl§ odliġn® od Libye a to je proļ jsi sem pŚi-
ġel, jestliģe ti to tak vyhovuje, v²tej, jestliģe ne, no tak v²ġ, 
kde to je pŚesnŊ tak, jak to popisujeġ, - v Libyi, tak honem 
domŢ!  Je tŚeba br§nit evropskĨ charakter Evropy.   
NedŊl§me to proti Isl§mu, ale dŊl§me to pro Isl§m, protoģe 
je dŢleģit®, aby to na svŊtŊ nevypadalo vġude stejnŊ. A aby 
si kaģdĨ z n§s mohl vybrat, kde chce ģ²t. 
Nen² jin§ cesta, neģ ģe ta interakce mezi kulturami bude na-
rŢstat.  Z druh® strany, kdyby se ty kultury sm²sily, interakce 
skonļ².  Na rozd²l, abychom mŊli rŢzn® pokrmy, tak vġechno 
bude jeden Eintopf ï a to pŚece nen² vĨhodn® pro nikoho. 
V²te, to je na straġnŊ dlouhou diskuzi. Jako onen americkĨ 

syst®m tavic²ho tygl²ku. Dodnes nejsem pŚesvŊdļen  
o tom, ģe tam funguje.  Nem§m pocit, ģe je to óMelting 
potó.  J§ si mysl²m, ģe je to óZebraó.  To jsou prostŊ  
rŢzn® skupiny imigrantŢ, kteŚ² ģij² uvnitŚ sv® vlastn² 
skupiny, a na kraj²ch svĨch ļtyŚ blokŢ, kter® obsadily, 
se stĨkaj² s kulturami dalġ²mi.  A to velmi m²rovŊ, vz§-
jemnŊ se obohacuj², dos§hnou jist®ho ļasto pomŊrnŊ 
minimalistick®ho poļtu sm²ġenĨch manģelstv², ale pŚe-
v§ģnŊ ģij² dovnitŚ sv® komunity.  Takģe to jsou takov® 
pruhy, napŚ²klad v obrovsk®m Queensu ï proto tam 
ģiju, to je pŚesnŊ ono: Tam jsem ve sv® egyptsk® ļtvrti, 
kde jsem jedinej Ģid, a proto nikomu nepŚijde divnĨ,  
ģe za mnou chod² kamar§di z vedlejġ² ļtvrti, protoģe 
tam jsou vġichni Kolumbijci.  A z druhĨ strany jsou  
zase vġichni řekov®, a ono se to kr§snŊ m²ch§  
a pŚitom je kaģdĨ na sv®m.ñ 
A co v Austr§lii?  Nejsou tam imigranti v²ce inte-
grovan², nen² to trochu m®nŊ vyhranŊn®? 
Podle mne je to moģn§ trochu odliġn® v kaģd®m  
australsk®m mŊstŊ.  Oba v²me, ģe v Sydney jsou liba-
nonsk® ļ§sti, kde by se kaģdĨ divil, kdybyste se tam 
pŚestŊhovala a nebyla Libanonec ļi provd§na za Liba-
nonce.  Zase ta Zebra. V Melbourne se tŚeba nevytv§Ś² 
clustery na mapŊ, ale vytv§Ś² se tam ment§ln² clustery.  
Vģdycky kdyģ jedu v Melbourne tax²kem, tak mne veze 
z devŊtaosmdes§ti procent Afgh§nec.  Je to logick®, 
protoģe to je ta posledn² vŊtġ² skupina emigrantŢ, kter§ 
zaļ²n§ touto prac² na startovac²m ģebŚ²ļku spoleļen-
sk®ho ŚetŊzce, odkud se pobŊģ² d§l.  A pokud to nen² 
Afgh§nec, tak je to Ind, a kdyģ je Ind, tak je z Punjabu 
a kdyģ je z Punjabu, tak v melbournsk®m tax²ku obvyk-
le hovoŚ²m Hindi nebo Pashto.  A to mi vĨraznŊ pomŢ-
ģeé (sm²ch).  Ty clustery tam prostŊ jsou. 
Ono to je oboj² nesmysl, Ś²kat, ģe se kultury nem²chaj² 
a nemaj² m²chat, anebo Ś²kat, ģe se kultury m²chaj²  
a m²chat mus².  A z§roveŔ, ģe se maj² sm²chat  
do jednoho velk®ho kotle, kde uģ ani nev²me, kdo 
jsme, k tomu ani pŚirozenŊ nedoch§z² - Melting pot, -  
no nev²m, mysl²m, ģe to tak nepracujeé 
Po pravdŊ, j§ bych vŊdŊl o jednom jedin®m m²stŊ,  
kde jsem ģil a kde skuteļnŊ existuje takovĨ Melting 
pot, kterĨ to opravdu semele na jednu typizovanou 
strusku ï a to je Izrael.  Respektive Izrael jakĨ byl,  
ne jakĨ je nyn².  Izrael, kdyģ tam pŚich§zel menġ² poļet 
emigrantŢ, do 20 procent, a vġichni emigranti museli j²t 
do arm§dy.  Ona povinn§ vojensk§ sluģba v podstatŊ 
opravdu dok§zala seml²t ten materi§l do f§ze, kde  
na konci vych§zel typickĨ Izraelec, jehoģ vŊtġina ka-
mar§dŢ je z jeho vojensk® jednotky a pravdŊpodobnŊ 
bude pracovat dŚ²ve ļi pozdŊji ve firmŊ, jej²mģ CEO 
bude bĨvalĨ plukovn²k na ġt§bu v jeho jednotce.   
Jakkoli to zn² militarizovanŊ, nen² to tak, v Izraeli ti lid® 
jsou t²m, ļ²m projdou, spoleļnŊ vz§jemnŊ stmeleni.   
A tam bylo do velk® m²ry jedno, jak® etnikum do toho 
masomlĨnku izraelsk® arm§dy v onŊch tv§rnĨch  
14ï19 letech dali, ten vĨslednĨ produkt byl.  Potom, 
kdyģ zaļalo bĨt emigrantŢ v²c, neģ tato maġin®rie  
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staļila nabrat a pozŚ²t ï napŚ²klad z Ruska, kdy staŚ² lid®  
uģ do arm§dy neġli ï tak nastala ta klasick§ diversifikace 
Melting potu na Zebru.  Dnes je Izrael taky Zebra, pŚed 
dvaceti lety byla Melting pot ï jako snad jedin§ spoleļnost 
na svŊtŊ.  Bylo to militaristicky n§siln®, protoģe d²ky tomu, 
kde st§t leģ², nemŊl ani jinou moģnost.  Byl to tedy dŢsle-
dek vnŊjġ²ch pŚ²ļin.ñ 
Nemohu si odpustit pozn§mku, ģe Śeditel zahraniļn²ho 
odboru Kancel§Śe prezidenta je zaj²mavĨ t²m, ģe m§ r§d 
kontroverzn² t®mata, ale na druh® stranŊ je strategic-
kĨm diplomatem, k ļemuģ se hbitŊ a obraznŊ vyjadŚu-
je:  
ĂM§m r§d pl§polaj²c² plameny, nikoliv ovġem poģ§r.  V tom 
bych byl dobrĨ Australan, - oheŔ na BBQ je nutnĨ, protoģe 
dŊl§ mas²ļko mŊkļ², ale nikdy toho ohnŊ nemŢģe bĨt tolik, 
aby n§m to seģehlo domy v CanbeŚe.  OmezenĨ oheŔ 
k ģivotu patŚ², bez toho by se ani eukalypty nerodily, 
z druh® strany ale nikdy nesm² doj²t k poģ§ru, protoģe ten 
je nekontrolovatelnĨ a neuhasitelnĨ.  Dost ļasto to v tŊch 
diskuz²ch vedu tak, ģe nech§m lidem zap§lit nŊkolik  
umŊlĨch malĨch ohnisek, ale ve chv²li, kdy vid²m, ģe by se 
propojily v poģ§r, tak se zaļnu chovat jako zodpovŊdnĨ 
Australan.ñ 
A na z§vŊr nezbytn§ ot§zka ï co se Hynku Kmon²ļkovi 
l²bilo na Austr§lii nejv²ce? 
ĂProstor.  Nikde jinde se v takov® m²Śe nenach§z².  D§v§ 
v§m to ohromnou m²ru i ment§ln² svobody.  Protoģe lze 
rŢst donekoneļna.  MŢģete se posadit na sv® farmŊ,  
a kdyģ ji rozġ²Ś²te na trojn§sobek Belgie, poŚ§d jeġtŊ nejste 
u sousedŢ.  Velmi neevropsk® a osvobozuj²c², nenar§ģ²te 
zde na hranice toho druh®ho.  To je typicky australsk§ vŊc, 
kterou si ļlovŊk uvŊdom² aģ tam.  Tud²ģ si pak Australan®, 
protoģe na sebe neust§le nenar§ģej², tolik nez§vid² jako 
Evropan®.ñ 
A nel²bilo? 
ĂZa takovĨto prostor ovġem plat²te t²m, ģe je tam nedosta-
tek ŚeknŊme aktivn²ho kulturn²ho dŊdictv², protoģe ti lid® 
maj² k sobŊ opravdu daleko svĨm zpŢsobem pak i ment§l-
nŊ.  V m®m pŚ²padŊ to bylo do velk® m²ry ovlivnŊno ģivo-
tem v CanbeŚe, ta funguje velmi specificky.  J§ tŚeba  
ĻechŢm na pŚedn§ġce Ś²k§m, ģe m§m Canberru opravdu 
r§d, vģdycky se tam budu r§d vracet, ale m§m-li ji popsat?  
- MŊsto velikosti Brna, nadmoŚsk® vĨġky a sez·nnosti 
Ġpindlerova mlĨna a kulturn²ho ģivota srovnateln®ho 
s PŚelouļ².  Aby to ĻechŢm bylo jasn®.  Z druh® strany ne-
zn§m ģ§dn® jin® hlavn² mŊsto s tolika des²tkami kilometrŢ 
stezek pro konŊ, kde mŢģete na koni jezdit cel® dny.   
Ono to m§ sv® vĨhody a sv® nevĨhodyé 
V konci byla moje australsk§ zkuġenost straġnŊ zaj²mav§  
a straġnŊ australsk§.  Australsk§ v jednom slova smyslu, 
ģe v Austr§lii se nauļ²te spoustŊ vŊc², ale ty vŊci mŢģete 
pouģ²t jenom v Austr§lii.  Je to velmi nepŚenositeln§ zkuġe-
nost, velmi nov§.  Ned§ se Ś²ct, ģe by se tam ļlovŊk nic 
nenauļil, uļ² se kaģdĨ den nŊco nov®ho, pro tu zemi  
specifick®ho, ale je straġnŊ obt²ģn®, to co se tam nauļ²te, 
pŚen®st kamkoliv jinam, protoģe ty podm²nky jsou tolik  
odliġn®, poļ²naje pŚ²rodn²mi a konļe ekonomickĨmi.   
Vġude jinde uģ je to jin®.ñ 

To sam® byste mohl ale Ś²ci o Indii, nebo o Bl²z-
k®m vĨchodŊé 
ĂV Indii se nauļ²te, ģe nikde na svŊtŊ nejsou Indov® 
tak tvrd² k jinĨm IndŢm jako pr§vŊ tam.  A ona  
tvrdost a rvavost, tu potom mŢģete pŚen®st do jak®-
koliv jin® kultury.  V Americe se zase nauļ²te tah  
na branku, v Indii tvrdosti, a to jsou pŚenositeln® vŊci, 
ale ten australskĨ ï ment§lnŊ, duchovnŊ, ekonomic-
kĨ syst®m je natolik sv®bytnĨ, ģe jinde uģ takto fun-
govat nemŢģe. 
NevŊŚ²m, ģe by nŊkdy v ģivotŊ pŚiġla do Austr§lie 
ekonomick§ krize klasick®ho stylu.  Ta vznik§,  
protoģe podraģily pen²ze, tak omez²te vĨrobu,  
to v Austr§lii nejde, protoģe ŚeknŊte mi, co se 
v Austr§lii vyr§b²?  Ona je vlastnŊ ¼plnŊ mimo  
ekonomickĨ vĨvoj na z§kladŊ sv®ho nerostn®ho bo-
hatstv² a jeho vĨvozu.  To je tak sv®bytn®, ģe uvnitŚ 
tohoto jej²ho trhu se mus²te nauļit, jak tam fungovat.  
Ale kdyģ s touto ekonomickou vĨbavou pŚijdete  
do Beneġova, tak je v§m stejnŊ platn§ jako umŊn² 
chytat possumy do klece.ñ 
Coģ je umŊn². 
ĂA stejnŊ v BeneġovŊ potŚebn®.  Nicm®nŊ v CanbeŚe 
bez toho nevydrģ²te ƽ.ñ 
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Glosa Miloġe Ondr§ġka 
 

O OBRANŉ  
AUSTRALSK£HO MULTIKULTURALISMU 
 
Evropsk® vl§dy prohlaġuj², ģe multikulturalismus se  
neprosadil, o australsk®m to slyġ²me nŊkdy a nŊkde tak®. 
Netaj² se t²m ani jistĨ ļeskĨ krajanskĨ tisk vyd§vanĨ  
v Austr§lii, ve kter®m nŊkter® ļl§nky jdou aģ do trapnĨch 
extr®mŢ.  Je ale obļansk§ integrace destruktivn², jak tvrd² 
nŊkter® kritick® hlasy?  V souļasn® dobŊ je na poŚadu dne 
probl®m s azylanty, kteŚ² do Austr§lie doslova po moŚi proud².   
Podle konvence SpojenĨch n§rodŢ ale nejde o ileg§ln² uprchl²ky.  Naġe zn§m§ o tomto v§ġn²vŊ diskutuje s tvrzen²m, 
ģe pŚiplouvaj² do Austr§lie bez pŚ²sluġn® dokumentace a Ănebude z toho nic dobrĨhoñ.  M§m s t²m osobn² zkuġenosti, 
kter® nakonec skonļily velmi dobŚe.  V srpnu tohoto roku si pŚipom²n§me, ģe ubŊhlo 45 let od okupace Ļeskosloven-
ska vojsky Varġavsk® smlouvy.  V t® dobŊ jsem jiģ druhĨm rokem pŢsobil ve VĨchodn² Africe, rodina byla se mnou.  
Rozhodli jsme se, ģe se do Ļeskoslovenska nevr§t²me a poģ§dal jsem Austr§lii o pŚistŊhovaleck® povolen².   
Jej² diplomatick§ mise v Tanz§nii mne poslala do LondĨna, kde se mŊla moje ģ§dost vyŚ²dit.  Snadno se Śekne.   
Jako drģitel® ļsl. pasŢ jsme potŚebovali vstupn² v²za do Velk® Britanie. Australan® zatelefonovali v Daresal§mu   
sousedn²mu konzul§tu, BritŢm, abychom si u nich v²za vyzvedli. ĂNem§me, budou na v§s ļekat v Nairobiñ. Tam tak® 
nebyly, ĂjeŅte pro nŊ do Ugandyñ.  Takov§ turistika nebyla v dan® situaci v²tan§, i kdyģ jsme v m²stŊ naġeho t®mŊŚ 
tŚ²let®ho pobytu rozdali co jsme mohli, dcera i milovanou kytaru, pŚece jsme mŊli jak§si zavazadla a ta jsme nemohli 
nikam poslat, nevŊdŊli jsme kam.  ĂAth®ny v§s uspokoj²ñ.  Tam n§s ani z letiġtŊ nepustili, Ļechoslov§ci nebyli  
v řecku tehdy pravicov® vl§dŊ sympatiļt².  Komunistick§ Praha na pŚ²kaz Moskvy silnŊ podporovala ŚeckĨ bolġevickĨ 
reģim, kterĨ sice jiģ skonļil, ale i tak jsem musel z letiġtn²ho tranzitu zatelefonovat na britskĨ konzul§t jen proto, 
abych se dozvŊdŊl Ăv²za si vyzvednŊte v It§liiñ.  Doġlo mi to, Velk§ Britanie byla jiģ pŚeplnŊn§ uprchl²ky z t§bora m²ru.  
Z ř²ma n§s pak poslali do Curychu, byli jsme nerv·zn².  ĂPoļkejte tŚi dny.ñ  Jeli jsme se pod²vat k Jungfrau, setkali se 
s kamar§dem jiģ usazenĨm ve ĠvĨcarsku a modlili se k exilov®mu P§nu Bohu, aby jiģ naġe anab§ze skonļila.   
Ne ¼plnŊ, i kdyģ jsme koneļnŊ v²za ve ĠvĨcarsku dostali, na londĨnsk®m letiġti n§s zadrģeli.  Museli jsme prok§zat, 
ģe naġim c²lem je Austr§lie a nikoliv Anglie. Po nŊkolikadenn²m jedn§n² Australan® uznali naġi ļtyŚļlennou rodinu  
za zpŢsobilou emigrovat ñdown underñ.  ĻeskĨ program BBC se mnou vys²lal rozhovor a tak se cel® Ļeskoslovensko 
dozvŊdŊlo, ģe se pŚesouv§me pod rovn²k, dvacet tis²c kilometrŢ od samodŊrģav². Telefonicky jsem to potvrdil bratrovi 
a pŚ²ġt² den jsme pŚist§li v Sydney!  Nedivte se tedy, ģe m§m porozumŊn² s novou uprchlickou vlnou pŚiplouvaj²c² 
k australskĨm bŚehŢm.   
Snad si vzpomenete, ģe otcem australsk®ho multikulturalismu byl Al Grasby, ministr pŚistŊhovalectv² ve WhitlamovŊ 
soci§lnŊdemokratick® vl§dŊ.  Term²n samotnĨ vytvoŚil ministerskĨ pŚedseda Pierre Trudeau prohl§ġen²m, ģe kulturn² 
pluralismus tvoŚ² z§klad kanadsk® identity.  Do historie se nebudu pouġtŊt pŚi uvŊdomŊn², ģe synov® a dcery pŚistŊ-
hovalcŢ do Austr§lie dominuj² mezi studenty zejm®na pr§v a medic²ny na zdejġ²ch universit§ch. Tato skuteļnost  
nalept§v§ nedŢvŊru ke konceptu multikulturnosti, integrace a australsk® liber§ln² demokracie aŠ jiģ za jak®hokoliv 
vl§dn²ho politick®ho spektra.  SouļasnŊ jsem si vŊdom, ģe asimilace neprob²h§ snadno, mŢģe bĨt sv²zeln§  
i bolestn§.  Vnuļka mi vypr§vŊla, ģe jej² ļ²nsk§ spoluģaļka po ġkoln² zdravotn² prohl²dce doma ozn§mila, ģe m§  
krevn² skupinu B. Babiļka se rozļ²lila, Ămus²ġ m²t A!ñ 
Pokud by se nŊkterĨ ze ļten§ŚŢ Ļechoaustralana zaj²mal o t®matiku multikulturalismu,  
nemŢģe bĨt lhostejn§ nikomu z n§s, mŊl by si pŚeļ²st knihu zvl§ġtn²ho n§zvu DonËt Go Back 
To Where You Came From, autor  se jmenuje jeġtŊ kuri·znŊji: Tim Soutphommasane 
(237str§nov§ publikace vyġla v r. 2012, University of  New South Wales Press).  Soutpho- 
mmasane s doktor§tem z Oxfordu pŢsob² na Monash univerzitŊ v Melbourne,  je ļlenem mno-
ha instituc² spojenĨch s pŚistŊhovalectv²m.  S  Laos-ļ²nskĨmi rodiļi se pŚistŊhoval do Austr§lie 
z Francie, kde se narodil.  Je zast§ncem a informovanĨm obr§ncem kulturn² diverzity, rozma-
nitosti.  ZdŢrazŔuje, ģe multikulturalismus je v²ce neģ kebabs, curry nebo souvlaki, a pokl§d§ 
jej za australskĨ n§rodn² ¼spŊch.  Knihu povaģuji za vyļerp§vaj²c² studii motivovanou drama-
tickĨm vĨvojem, kterĨ zformoval australskou etnicitu a skladbu kultur za minim§ln²ch spoleļen-
skĨch rozbrojŢ.  Ģijeme v zemi, kter§  n§m umoģnila sluġnĨ ģivot bez hlasitĨch protestn²ch 
vĨkŚikŢ o n§rodovectv², rasismu a xenof·bii.  Tomuto bychom mŊli bĨt vġichni vdŊļn², protoģe 
do jednoho patŚ²me mezi pŚistŊhovalce.  V nebi se tomu vġemu budeme spokojenŊ sm§t,  
andŊl® jsou stejn² jako my i kdyģ bez akcentu.   
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Nejlepġ²m m²stem pro ģivot na Zemi  
je Austr§lie, Ļesko je aģ 22 
 
Nejlepġ²m m²stem na Zemi pro ģivot je jiģ tŚet²m rokem 
po sobŊ Austr§lie. Tedy alespoŔ podle letoġn²ho  
indexu kvality ģivota, kterĨ vypracovala Organizace 
pro hospod§Śskou spolupr§ci a rozvoj (OECD).  
Ten hodnot² ģivotn² ¼roveŔ v 36 zem²ch svŊta podle  
11 krit®ri², jako jsou napŚ²klad zdrav², vĨġe pŚ²jmŢ,  
zamŊstnanost, bydlen², bezpeļ² nebo vyuģit² voln®ho 
ļasu. Ļesk§ republika a Slovensko skonļily v hodno-
cen² aģ v tŚet² des²tce. 
V prvn² pŊtce jsou seversk® zemŊ Ġv®dsko, Kanada, 
Norsko a tak® ĠvĨcarsko. Spojen® st§ty jsou ġest®, 
Brit§nie des§t§, NŊmecko 17. a Francie 18. Ļesko 
skonļilo 22. za Japonskem, Slovensko 26. za Pol-
skem, ale pŚed Jiģn² Koreou. Na chvostu sledovanĨch 
zem² je Turecko, zat²mco Rusko je p§t® odspoda. 
Austr§lie si udrģela prvenstv² vzhledem k celkov® s²le 
sv®ho hospod§Śstv², kter® tŊģ² ze svŊtov®ho z§jmu  
o jej² nerostn® bohatstv². 73 procent obyvatelstva  
ve vŊku od 15 do 64 let m§ zamŊstn§n², prŢmŊrn§ 
d®lka ģivota dosahuje 82 let. V ĻR je to 66 procent  
a skoro 78 let, na Slovensku 59 procent a 76 let. 
ĂAustr§lie si vede vĨjimeļnŊ dobŚe v zajiġŠov§n² blaho-
bytu, o ļemģ svŊdļ² skuteļnost, ģe se Śad² mezi  
vedouc² zemŊ ve velk®m poļtu krit®ri² v indexu kvality 
ģivota," uv§d² OECD na svĨch internetovĨch str§n-
k§ch. 
Podle organizace je Ļesko nadprŢmŊrn® ve ġkolstv²  
a v oblasti bezpeļnosti, prŢmŊrn® v ģivotn²m prostŚed², 
ale v ostatn²ch krit®ri²ch zaost§v§. PŚedh§n² Slovensko 
ve vŊtġinŊ krit®ri² kromŊ ģivotn²ho prostŚed², mnoģstv² 
voln®ho ļasu, bezpeļnosti a spoleļensk®ho ģivota. 
V Ļesk® republice ļin² roļn² pŚ²jem prŢmŊrn® dom§c-
nosti t®mŊŚ 17.000 dolarŢ (340.000 Kļ), coģ je pod 
prŢmŊrem OECD, kterĨ ļin² 23.000 dolarŢ (462.000 
Kļ). Na Slovensku je to 16.700 dolarŢ (335.500 Kļ). 
V ļele ģebŚ²ļku pŚ²jmŢ jsou Spojen® st§ty s 38.000 
dolary (763.000 Kļ). Tady ale OECD upozorŔuje  
na obrovsk® rozd²ly, kdy 20 procent nejbohatġ²ch bere 
osmkr§t v²ce neģ 20 procent nejchudġ²ch. USA jsou 
tak® hluboko pod prŢmŊrem co do ļasu str§ven®ho  
v pr§ci na ¼kor aktivit ve voln®m ļase, kdy jsou spolu  
s Austr§li² za Polskem a ĻR. 
Zat²mco USA jsou na prvn²m m²stŊ i co do kvality  
bydlen², ĠvĨcaŚi a Norov® vedou v obecn® spokoje-
nosti se ģivotem, coģ je proloģen® i uspokojen²m  
ze zamŊstn§n². V pomŊru pracovn²ho nasazen²  
a voln®ho ļasu jsou na tom nejl®pe D§nov® a pak  
Nizozemci a Norov®. NejbezpeļnŊjġ² je tradiļnŊ  
Japonsko a Kanada s pŚekvapivŊ tŚet²m Polskem.  
Nejlepġ²mu zdrav² a zdravotn² p®ļi se tŊġ² na Nov®m 
Z®landu, d§le v Austr§lii a ve ĠvĨcarsku. Nejlepġ² 
vzdŊl§vac² syst®m maj² ve Finsku, kter® je ale obecnŊ 
aģ na 12. m²stŊ, d§le v Japonsku a Ġv®dsku, kter® je 
naopak prvn² v ģivotn²m prostŚed², kde n§sleduj²  
Brit§nie, Norsko a Island. 

 
Z ohlasŢ ĻechoaustralanŢ:  
 
Pavel Muk:  Jen m§lokdo si uvŊdomuje, ģe je to pŚedevġ²m 
z§sluha australsk® osvŊty a m®di², kter§ soustavnŊ pracuj² 
na pozitivn²m vŊdom² n§roda. NŊco, co v Ļesku bohuģel 
ģalostnŊ chyb². OsobnŊ jsem st§le ġŠastnŊjġ² v Ļesku,  
ale jako Ļechoaustralan ch§pu, proļ dopad§ hodnocen²  
tak, jak je. 
Dalibor V²tek:  ĻlovŊk se mus² pt§t, kdo vlastnŊ dŊl§ takovĨ 
prŢzkum, a kdo je t§z§n.  Mluv² se vŢbec nŊkdy s farm§Śi, 
Śidiļi n§klaŅ§kŢ, malĨmi podnikateli, drobnĨmi vĨrobci?   
Ti vġichni pracuj² extr®mnŊ dlouh® pŚesļasy, a pŚesto  
pŚich§zej² ļasto na mizinu v t®to Ăgreat lucky countryñ.   
Tipoval bych t§zan® na p§r byrokratickĨch ¼Śedn²kŢ  
a pracovn²ky na radnic²ch.   

Zmaten® sen§tn² hlasov§n²  
o z§konu o st§tn²m obļanstv² 
 
Tom§ġ Grulich 

 
Cel§ l®ta ļekaj² Ļeġi ģij²c² v zahraniļ²  
na moģnost dvoj²ho obļanstv². Ļesko-
slovensk® jim bylo n§silnŊ odebr§no,  
a kdyģ jim hostuj²c² zemŊ nab²dla obļan-
stv² nov®, nebylo moģn® odm²tnout. Znaļn§ ļ§st ļesk® 
diaspory byla postavena pŚed mor§ln² rozhodnut². PŚijmout 
zpŊt obļanstv² ĻR a zŚ²ci se ciz² st§tn² pŚ²sluġnosti, kterou 
obdrģeli v dobŊ, kdy se k nim vlast zachovala maceġsky. 
Nen² to zobecnitelnĨ pŚ²pad. Situace nebyla ovlivnŊna  
samotnĨmi akt®ry, ale pŚedevġ²m bilater§ln²mi smlouvami 
(napŚ. USA a ĻR). Svou roli hr§lo i ļasov® obdob². Posti-
ģeni byli pŚedevġ²m lid®, kteŚ² odeġli z komunistick®ho  
st§tu v druh® polovinŊ 80. let. Nespravedlnost jsme mohli 
napravit pŚi pŚij²m§n² z§kona o st§tn²m obļanstv². Moģnost 
jsme promrhali, nikoliv z podstaty sam®, ale pŚedevġ²m 
zmatenĨm hlasov§n²m. 
PeļlivŊ jsem sledoval pŚ²pravu z§kona, konzultoval  
na ministerstvu vnitra, aby moģnost dvoj²ho obļanstv²  
pro ļeskou diasporu v z§konŊ byla zakotvena. Stalo se,  
a vl§da ĻR pŚedloģila do poslaneck® snŊmovny z§kon, 
kterĨ poļ²tal s t²m, ģe lid®, kteŚ² ztratili ļesk®, popŚ²padŊ 
ļeskoslovensk® obļanstv² a jejich potomci, mŢģou z²skat 
zpŊt obļanstv² prohl§ġen²m a pŚitom si zanechat obļanstv² 
st§tu, kter® z²skali v exilu. Poslaneck§ snŊmovna z n§vrhu 
z§kona odstranila tuto moģnost potomkŢm exulantŢ, kteŚ² 
jsou jiģ bez rodiļŢ. Poslanci poukazovali na skuteļnost,  
ģe tito lid® ļasto jiģ nemaj² vztah k ĻR, neum² ļesky. Mus² 
proto podstoupit stejnou proceduru, jako jakĨkoliv cizinec. 
Je to samozŚejmŊ nesmysl a svŊdļ² jen o neznalosti ļesk® 
diaspory. Pokusil jsem se pŚi projedn§v§n² z§konu v Sen§-
tu vr§tit opŊt do hry pŢvodn² vl§dn² n§vrh. Nebyl pŚijat.  
Nikdo ani nediskutoval o vhodnosti, ļi nevhodnosti vl§dn²-
ho n§vrhu. Mnoz² hlasovali proti jen proto, ģe jej pŚedloģil 
ļlen politick® strany (ODS) vl§dn² koalice. Pro nehlasovali 
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ani ļlenov® St§l® komise Sen§tu PĻR pro krajany ģij²c²  
v zahraniļ² za soci§ln² demokracii (Petr Guziana, Hana  
Doupovcov§, Miloġ Janeļek a Pavel Lebeda), u kterĨch by 
se mohla pŚedpokl§dat znalost vztahu mezi Ļechy v zahra-
niļ² a majoritn² dom§c² spoleļnost². 
Hlasov§n², op²raj²c² se jen o odpor proti vl§dn² koalici,  
se projevilo i v dalġ²ch n§vrz²ch na zmŊnu. PŚi troġe zjedno-
duġen² lze Ś²ci, ģe vedle m®ho n§vrhu mŢģeme ostatn² poz-
mŊŔovac² n§vrhy rozdŊlit do dvou skupin. Jednu zpracoval  
Tomio Okamura, tak byla restriktivn² a stŊģovala z²skat st§t-
n² obļanstv². PŢvodn² z§kon nevyģadoval zkouġky z ļeġtiny 
pro dŊti do patn§cti let, kter® prok§zaly, ģe minim§lnŊ tŚi roky 
navġtŊvovaly z§kladn² ġkolu s ļeskĨm vyuļovac²m jazykem. 
StejnŊ tak mŊla bĨt zkouġka prominuta lidem starġ²m ġede-
s§ti pŊti let. Druh§ skupina pozmŊŔovac²ch n§vrhu byla libe-
ralizuj²c² a byla pravdŊpodobnŊ d²lem Eliġky Wagnerov®  
a Frantiġka Bublana. Z obou dvou skupin byla vģdy schv§le-
n§ tak polovina. Jednou se hlasovalo pro ļ§st restriktivn²,  
a pak ti sam² lid® hlasovali i pro ļ§st liberalizuj²c². M§m  
obavu, ģe nevŊdŊli poŚ§dnŊ ani o ļem hlasuj². Ġlo pouze  
o to, aby byl z§kon vr§cen do Poslaneck® snŊmovny bez 
ohledu na obsah. Jen to t® vl§dn² koalici mus²me d§t seģrat. 
Je mnŊ jiģ trapn® jezdit po ļeskĨch komunit§ch v zahraniļ², 
zjiġŠovat jejich potŚeby a pak jim Ś²kat, ģe jsou n§m vlastnŊ 
fuk, protoģe v ĻR neexistuje politick§ vŢle jejich potŚeb§m 
vyhovŊt. Prohr§li jsme bitvu, nikoliv v§lku. Mne d²lļ² ne¼-
spŊch neodrad². Vylepġovat vztahy mezi ĂtŊmi venkuñ  
a ĂtŊmi domañ stoj² za to. 

KAREL ĻAPEK: Dva svŊty 
 
Moģn§ ģe jich je v²c, ale v praktick®m ģivotŊ  
se vyskytuj² obyļejnŊ svŊty jenom dva: ten prvn²  
a ten druhĨ. 
Do toho prvn²ho svŊta vkroļ²te (ale to se mus² vykro-
ļit tou pravou nohou), ani o tom nev²te; pozn§ se to 
jenom t²m, ģe si vyġl§pnete jaksi kŚepļeji neģ jindy  
a ģe ten svŊt je ve vġem vġudy hezļ². Uģ sama ulice, 
do kter® vejdete, je nŊjak§ mil§ a ļist§, vida, tady 
maj² kvŊtiny v oknŊ, tuhle sluģtiļka vytŚep§v§ z okna 
utŊrku jako praporek, dobrĨtro, MaŚenko, to se to 
ġlape takovou pŊknou ulic², tady ty z§clonky, tam jde 
pan poġŠ§k, nem§te nic pro mne? Taky dobŚe, tak aģ 
podruh®, pan soused se d²v§ pŚes plot, dobrĨ den, 
pane sousede, to se n§m vyļasilo, on je to hodnĨ  
a milĨ ļlovŊk, pozor, kluku, s tou kolobŊģkou, aŠ mŊ, 
prcku, neporaz²ġ, a v§s, starĨ pane, uģ taky od vidŊ-
n² zn§m, tady koļ§rek s dŊckem, uhnu mu z chodn²-
ku, ono to sp² se zaŠatĨmi pŊstmi, pozdrav bŢh, to je 
papula, a tam ta pŊkn§ paniļka, jak se nese se svĨm 
n§kupem, to asi budou m²t hovŊz² nebo co, a tady uģ 
si to Śinļ² ļerven§ tramvaj, tak jedeme, pane konduk-
t®re, ale pŊknŊ nahlas, kdyģ se tak hrneme do pr§ce, 
tady sed² starĨ dŊlŔas, ġirok§ matka, a hele, holka 

jako kvŊt, to je to svŊģ² a hladk®, ani se na mne nepod²v§, inu, m§ sv®ho ml§dence, ale je n§s v tom voze, lidiļky, 
nic nevad², pane, ģe jste mŊ ġŠouchl, kdyģ se trochu zm§ļkneme, je m²sta dost, pŚi dobr® vŢli vġecko jde, dnes si 
vyŚ²d²m notnĨ kus pr§ce, tak vida, uģ jsme na m²stŊ; lidi, to to uteklo! ï A tak d§le; takto a podobnŊ vypad§ svŊt,  
do kter®ho jste vkroļili a kterĨ na v§s ļek§. 
- 
Ale jindy vstoup²te do svŊta naprosto jin®ho, ļertv² kde se vzal, ale je souvislĨ a jako z jednoho kusu, jako by tu byl 
odjakģiva. Boģe, jak§ otravn§ ulice, takov® mizern® chodn²ky nejsou nikde na svŊtŊ, fuj, tady ty ġpinav® pap²ry,  
kde se jen toho svinstva nabere, tamhle holka, cumploch, vytŚep§v§ z okna utŊrku, pak nemaj² bĨt bacily, to by se 
mŊlo zak§zat, a tady listonoġ, m§te nŊco pro mne?, to se rozum², jenom sam® ¼ļty, zatracenĨ kluku, dej pozor s tou 
kolobŊģkou, nebo ti d§m pohlavek, to by se prostŊ nemŊlo trpŊt, tamhle soused lelkuje za plotem, protiva, ani si ho 
nevġimnu, tady zas ten dŊdek, to by se mŊlo zak§zat, aby dŊtsk® koļ§rky jezdily po chodn²ku, kdopak se jim m§ 
poŚ§d vyhĨbat, to patŚ² na vozovku a dost, lidi si nadŊlaj² dŊt², jako by nebylo na svŊtŊ lid² habadŊj, kam to takhle 
povede, a co si toho ta ģensk§ nese z trhu, dnes lidi maj² pomyġlen² jen na to ģr§dlo, zatracen§ tramvaj, zas nejede, 
sam§ neschopnost a nepoŚ§dek vġude, to jsou pomŊry, no koneļnŊ! pak nem§ bĨt pŚeplnŊn§, kdyģ jezd² tak  
nepoŚ§dnŊ, pane, nestrkejte do mne, to si vypros²m, to se rozum², sleļinka si mus² pudrovat nos, husa, mysl² si,  
ģe na n² bŢhv²co je. Boģe, ti lid® smrd², jeġtŊ se od nich ļlovŊk nakaz² chŚipkou, a jak® maj² hrub®, nemocn® a tup® 
tv§Śe, pane na nebi, ta tramvaj se vleļe a dŊl§ krav§l, to je k zbl§znŊn² ï ï 
A tak d§le. Tento druhĨ svŊt se ve vġem naprosto liġ² od toho prvn²ho; je trĨznivĨ, vulg§rn², chaotickĨ a podr§ģdŊnĨ; 
na kaģd®m kroku v§s pln² vztekem. ChtŊli byste kaģd®mu Ś²ci nŊco nepŚ²jemn®ho; kaģdĨ v§m pŚek§ģ², kaģdĨ v§m 
dŊl§ nŊco naschv§l a chov§ se jako v§ġ nepŚ²tel. Nen² nic, co by v§s potŊġilo a napojilo dŢvŊrou, nic dobr®ho,  
co byste mohl udŊlat, nic, co by v§s nebouŚilo proti svŊtu a lidem ï 
To je zvl§ġtn², ģe politika se dŊl§ skoro jen v tomhle druh®m svŊtŊ. 
 
Lidov® noviny 29. 3. 1931 
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VZPOMĉNKY JANA KOĠœARA  
NA ZAĻĆTKY V AUSTRĆLII  
(pokraļov§n² 3) 

 
Nouze nauļila emigranty stavŊt domy 
SamozŚejmŊ teŅ jsme zvykl² na uk§zkov® domy, velkĨ vĨbŊr 
rŢznĨch stavebn²ch firem a velk® mnoģstv² domŢ vġech tvarŢ 
a rozloh.  VĨbŊr cihel, materi§lu, barvy a vyhotoven².  Kdo si to 
jeġtŊ pamatuje, tak v², ģe v zaļ§tc²ch pades§tĨch let se 
v Austr§lii po v§lce d§valy cihelny do bŊhu a vĨroba byla jeġtŊ 
mal§ a nedostaļuj²c².  VĨbŊr ģ§dnĨ.  Bylo to asi jako 
v republice za komunismu se ġkodovkami.  Kdyģ nŊkdo pŚiġel 
na Śadu po dlouh®m ļek§n², byl r§d, ģe se na nŊho dostalo  
a ani uģ neļekal d®le, aģ bude k m§n² jeho barva. 
   Velk® domy ve stŚedu mŊsta byly z cihel a z kamene, tak 
jako ġkoly, ¼Śady a obchody.  Obytn® domky mŊly dŚevŊnou 
konstrukci vevnitŚ pobitou s§drovĨmi deskami a z venku buŅ 
prkny z mŊkk®ho dŚeva, nebo azbestovĨmi deskami.   
Ty desky byly asi 3 mm siln® a daly se pŊst² prorazit.  Teprve 
dnes v²me, ģe azbest je lidsk®mu zdrav² ġkodlivĨ, protoģe  
zpŢsobuje rakovinu a firma Hardies musela vyplatit mili·ny  
na odġkodnŊn² tŊm, kteŚ² byli postiģeni. 
   Pozemky na stavbu byly obyļejnŊ 150 stop, coģ je asi  
50 m x 17 m.  Sklepy se tu vŢbec nehloubily, vykopaly se d²ry 
do zemŊ pro dŚevŊn® sloupky, a na ty se pŚibily plechov® des-
ky.  To kvŢli termitŢm, b²lĨm mravencŢm, co se ģiv² dŚevem, 
aby se nemohli dostat d§l a seģrat dŚevŊnĨ r§m bar§ku.   
Na sloupky se daly nosn® tr§my, na nŊ menġ² tr§mky  
46 cm od sebe.  Potom uģ n§sledovala podlahov§ prkna. 
   StŊny dŚevŊn®ho r§mu na dŢm byly z tr§mkŢ 4 x 2  
(10 cm x 5 cm).  PozdŊji, kdyģ uģ bylo dost cihel, tak se zven-
ku pouģ²valy cihly deġti vzdorn®, takģe se nemusely ani barvit, 
ani ohazovat om²tkou.  S²la stŊn, jak se Ś²k§ Ăna pŢl cihlyñ.  
StŚecha buŅ z vlnit®ho plechu, nebo z vlnit®ho azbestu.  PŢdo-
rys t®mŊŚ vģdycky stejnĨ: uprostŚed chodba a na jedn® stranŊ 
vepŚedu obĨvac² pokoj, za n²m kuchyŔ, pr§delna, a kdyģ tam 
uģ byla kanalizace, tak t®ģ z§chod.  Byla snaha m²t vġechny 
trubky od vody na jedn® stranŊ domu, pŚestoģe voda byla 
z vodovodu nebo ze stŚechy n§drģe.  Na druh® stranŊ chodby 
byly dvŊ nebo nŊkdy i tŚi loģnice. 
   Banky tehdy d§valy pŢjļky jenom tŊm, co uģ mŊli dosti ma-
jetku jako z§ruku a bĨvalĨm voj§kŢm, kterĨm byl st§t i banky 
velice n§pomocny.  Jak® moģnosti mŊl tedy novŊ pŚ²choz²  
do t®to zemŊ bez moģnosti pŢjļky a pomoci od st§tu?  JedinŊ 
skromnost, n§paditost a sv®pomoc.  NŊkteŚ² z ĻechŢ  
na stavŊn² nŊjak®ho domeļku stejnŊ ani nemysleli, protoģe 
byli pŚesvŊdļeni, ģe to nŊjak vydrģ², neģ to doma praskne, 
komouġi budou vyhozen² a oni se vr§t² domŢ do sv® vlasti.  
NŊkteŚ² ale ten optimismus nemŊli a zaļali se zaŚizovat  
natrvalo.  ObyļejnŊ dvŊ rodiny, kter® byly spŚ§telen®, se daly 
dohromady a zakoupily si pozemek buŅto vedle sebe nebo  
ve vz§jemn® bl²zkosti.  Na draģġ² pozemky s vodou a elektŚi-
nou nebylo, tak i pozemky bez cesty, elektŚiny, telefonu a vody 
musely staļit.  Voda se nosila v kbel²k§ch od nejbliģġ²ho hyd-
rantu v ulici.  Vykopaly se ty velk® skotsk® bodl§ky a odstranily 
se kameny, kter® byly v cestŊ a pŚek§ģely v kop§n² dŊr pro 
sloupky.  Muģġt² nejprve postavili vzadu na pozemku malĨ 
bungalov, kam se potom nastŊhovala rodina a vepŚedu  

se stavŊl o v²kendech po kousk§ch, a jak to pen²ze  
dovolily, dŢm.  Sv²tilo se petrolejkou a vaŚilo se 
se dŚevem.  Bungalov se pozdŊji stal r§jem pro dŊti  
nebo gar§ģ² pro auto. 
M§lo bytŢ pro hodnŊ novĨch lid² 
Zaļ§tkem pades§tĨch let t®mŊŚ kaģdĨ mŊs²c pŚiplula  
do Melbourne loŅ s tis²cem novĨch lid².  Byty nebyly, 
materi§l tak® jeġtŊ ne, ale stejnŊ by se nemohlo tak 
rychle stavŊt, aby se na tyto novŊ pŚ²choz² uģ ļekalo 
s hotovĨm bytem.  Tak vŊtġina zŢst§vala ze zaļ§tku  
na nŊjakĨ ļas v rŢznĨch l§grech a vl§da doufala,  
ģe se nŊjakĨm zpŢsobem vġichni ti lid® ļasem sm²s²  
a splynou s Australany.  A tak® se tak dŊlo.  Svobodn²  
si pronajali pokoj a spali tam tŚeba dva tŚi pohromadŊ.  
Mnoha manģelskĨm dvojic²m bez dŊt² se podaŚilo  
sehnat nŊjakĨ podn§jem nebo zahradn² bungalov.   
Protoģe oba pracovali, obyļejnŊ to netrvalo dlouho  
a mŊli naġetŚeno dost na z§lohu na pozemek nebo  
i starġ² dŢm.  Ļasto si koupili ĂprkeŔ§kñ, kterĨ  
zmodernizovali a pozdŊji prodali a ġli do lepġ²ho  
bar§ku na novĨch melbournskĨch pŚedmŊst²ch. 
Naġe situace byla ale ¼plnŊ jin§ t²m, ģe jsme mŊli dvŊ 
dŊti.  Jednak n§s s dŊtmi nikdo nechtŊl a za druh® 
z jedn® vĨplaty se tŊģko s dvŊma dŊtmi nŊco uġetŚilo  
a suma na z§lohu na dŢm nebo pozemek tak zŢst§vala 
nedosaģiteln§.  Abychom mohli bĨt jako rodina, nezbĨ-
valo n§m nic jin®ho, neģ sehnat nŊjakĨ ten podn§jem.  
Ve mŊstŊ nic nebylo, tak jedin§ moģnost ï snad ï byla 
d§le od mŊsta.  Tam ale zase nebyl ģ§dnĨ transport  
a pŚi tŊch vzd§lenostech bez auta jak jezdit do pr§ce?  
Dalġ²m probl®mem bylo, ģe jsem byl na dva roky  
pŚidŊlen pracovat pro S.E.C. (State Electricity Commis-
sion of Australia).  Z tohoto z§vazku se ļlovŊk lehko 
nedostal.  Na zadku jsem ale nemohl sedŊt a ļekat,  
aģ n§m nŊkdo pomŢģe.  Pokouġel jsem se nŊco sehnat 
z novinovĨch inzer§tŢ, ale nikdy nic nevyġlo.   
BuŅto nechtŊli dŊti nebo n§jemn® bylo moc vysok®.  
Jednoho dne jsem ļetl inzer§t ĂBungalov na OlindŊñ.  
Olinda je v hor§ch v bl²zkosti Melbourne, kam se jezd²-
v§ v nedŊli na vĨlet.  ZalesnŊn®, m§lo obydlen® m²sto 
asi 65 km od stŚedu mŊsta.  Podle mapy to vypadalo 
tak, ģe nejl®pe bude jet vlakem 40 km do Lilydale  
a doj²t tŊch 20 km pŊġky nebo autostopemé   
Tak v Lilydale stoj²m na silnici pŚed n§draģ²m s mapou  
v ruce a nev²m co d§l.  PŚijelo velk® americk® auto,  
zastavilo a zacouvalo ke mnŊ.  Byla v nŊm kr§sn§  
blondĨna a mladĨ ļernovlasĨ krasavec, vypadal jako 
filmovĨ herec.  A prĨ kam to m²Ś²m, podle mapy v ruce 
vidŊli, ģe nŊco hled§m.  Tak ukazuji ten inzer§t  
a oni abych naskoļil do auta, ģe mŊ tam zavezou.   
PŚijeli jsme ale pozdŊ, bungalov uģ byl pronajat.   
Zavezli mne do stanov®ho t§bora a vidŊli, jak jsem  
bydlel, dozvŊdŊli se tak, ģe i ģena a dŊti jsou zase 
v jin®m t§boŚe.  Ten p§n mi dal kartiļku s telefonn²m 
ļ²slem a jm®nem Denis Farrington, Holiļstv² v Acland 
Street, St. Kilda, a abych zavolal bŊhem tĨdne,  
ģe se pokus² pro mŊ nŊco k bydlen² sehnat.  S velkĨm 
napŊt²m jsem tedy ġel sedm kilometrŢ do nejbliģġ²  
telefonn² budky a byl jsem pozv§n na tu adresu  
na nedŊli, ģe mŊ zaveze nŊkam nŊco uk§zat. 
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V nedŊli jsme vyjeli z mŊsta ven a za Upper Ferntree Gully 
zaļali stoupat serpentinami po ¼zk® silnici, kolem dokola  
samĨ les velice vysokĨch blahoviļn²kŢ.  Vystoupili jsme 
z vozu na kamenit® cestŊ, d§l uģ to autem neġlo.   
Pokraļovali jsme pŊġky mezi stromy, kŚov²m a ostruģin²m 
k bar§ļku z asbestovĨch desek.  Domeļek byl ze vġech stran 
obrostlĨ ostruģinami, kter® se na stŚeġe spojily, takģe bez po-
ġkr§b§n² jsme se ani ke dveŚ²m nemohli dostat.  SamozŚejmŊ 
ģ§dn§ kanalizace, tekouc² voda, elektrika, plyn nebo telefon.  
No ale byli jsme na tom jako ten Dalibor s houslemi a vyb²rat 
jsme si nemohli.  Jako hlava rodiny jsem se rozhodl, ģe to 
vezmeme.  Nikdo tam ani o v²kendech deset let nejezdil,  
takģe to vġe potŚebovalo spoustu ļiġtŊn² a vysekat vġechno 
ostruģin², aby byl aspoŔ bar§ļek mezi tŊmi stromy vidŊt.   
Majitel® za to chtŊli dvŊ libry patn§ct ġilinkŢ, coģ byla polovina 
m® vĨplaty, ale smlouvat jsem se b§l, aby si to jeġtŊ neroz-
mysleli. 
Dostal jsem povolen² k pŚem²stŊn² z S.E.C. Thomastown  
do S.E.C. Belgrave.  Rychle jsem si jeġtŊ v pr§ci vzal motyku, 
lopatu a sekyru a nŊkolik v²kendŢ jsem tam jezdil vysek§vat 
ten porost.  Potom jsem mohl dok§zat ¼ŚadŢm, ģe m§me  
kde bydlet a rodina se pŚistŊhovala do Seabreeze Avenue ï  
Ferry Creek.  Denis Farrington se za n§mi obļas pŚijel  
pod²vat a pŚivezl dŊtem zmrzlinu nebo ļokol§du. 
DruhĨ syn byl pokŚtŊn Jan-Denis, tedy jedno jm®no ze zemŊ, 
odkud poch§zeli jeho rodiļe a jedno, podle zemŊ, kde jsme 
ģili.  Jm®no Denis bylo jenom s jedn²m n, aniģ bychom vŊdŊli, 
ģe anglicky se p²ġe se dvŊma.  T²m jedn²m n jsme ale panu 
Farringtonovi udŊlali nesm²rnou radost, protoģe byl irsk®ho 
pŢvodu a na sv®m jm®nŊ si moc zakl§dal. 
Aģ pozdŊji jsme zjistili, jakĨ to byl velice vyhled§vanĨ hudeb-
n²k a velikĨ katol²k dobr®ho srdce, kterĨ pomohl v zaļ§tc²ch 
velk®mu poļtu pŚistŊhovalcŢ.  Byl ļlenem nŊkolika dobroļin-
nĨch organizac² (Rotary Club, atd.).  Jako hudebn²k byl  
prezidentem Klubu hudebn²kŢ v Melbourne ï Musician Club ï 
a mysl²m, ģe dokonce i jeho zakladatelem.  Hr§l na vġech 
velkĨch oslav§ch a m·dn²ch pŚehl²dk§ch.  NŊkdy hr§lo pŊt 
kapel v ten samĨ veļer pod jeho jm®nem.  Dal pŚ²leģitost  
mladĨm lidem z Evropy, aby si mohli po veļerech pŚivydŊl§-
vat.  Za svoje z§sluhy v hudbŊ obdrģel dva roky po mnŊ t®ģ 
ř§d Austr§lie od britsk® kr§lovny.  ZemŚel v 86 letech.   
PohŚeb za ¼ļasti tis²cŢ MelbourŔanŢ se konal 26. 6. 2007  
ve velik®m kostele, kam finanļnŊ pŚispŊl na restaurov§n²  
interi®ru.  M²sta nebylo ani k st§tn².  Stovky sv²ļek, a rŢģ²  
tolik, ģe jsem takovĨ pohŚeb jeġtŊ nevidŊl.  PŊt knŊģ² slouģilo 
mġi.  Syn Denis tak® pŚiġel na pohŚeb a dŊkoval mi za to,  
ģe se jmenuje po tak slavn®m muģi. 
Pr§ce na elektrickĨch sloupech v Belgrave 
PŊġky do pr§ce v Belgrave to nebylo tak ġpatn®, asi sedm 
kil§kŢ z kopce.  DomŢ uģ to bylo horġ², skoro cel§ cesta  
do kopce.  NŊkdy jsem mŊl ġtŊst², ģe mŊ na cestŊ z pr§ce 
vyklopili pobl²ģ Ferny Creek.  Vedouc² party byl Harry  
McClure, typickĨ Australan, st§le s typickĨm australskĨm  
kloboukem na hlavŊ.  Z ĻechŢ byl namŊkko.  Za v§lky utekl 
z nŊmeck®ho zajet² a Ļeġi ho nŊjakĨ ļas schov§vali.  Na to 
vzpom²nal s vdŊļnost².  řidiļ naġeho pracovn²ho n§klaŅ§ku 
byl malĨ zavalitĨ Skot.  Jeho povinnost² bylo pŚi zdvih§n²  
a umisŠov§n² sloupu do zemŊ ten sloup rump§lem a lanem  

na autŊ postavit do vĨġky.  My jsme ten sloup drģeli 
tyļemi, dokud nebyl ve spr§vn® rovnov§ze a potom 
jej zasypali.  Jeho nejdŢleģitŊjġ² pr§ce ale byla dŊlat 
ohĨnek a vaŚit pro n§s Billy Tea ï ļaj.  Kaģd® poled-
ne si na ohĨnku na klac²ļku op®kal ovļ² kotletky. 
Ze mŊ se stal elektrickĨ linkaŚ.  Lezl jsem po ģebŚ²ku 
a vrtal d²ry do sloupu, ġrouboval porcel§nov® konzol-
ky a natahoval mŊdŊn® dr§ty.  Podle um²stŊn²  
na sloupu se dr§tŢm d§valy barvy, takģe kdyģ na ze-
mi leģely ļtyŚi mŊdŊn® dr§ty a Ăbossñ Śekl, ģe nejdŚ²ve 
nat§hneme ten ļervenĨ, opravdu jsem nevŊdŊl,  
kterĨ m§ na mysli, protoģe pro mŊ vġechny vypadaly 
stejnŊ. 
HodnŊ elektrickĨch linek a dr§tŢ ġlo v tŊch 
ĂDandenonk§chñ lesem a ļasto vŊtve stromŢ spadly 
na dr§ty a pŚeruġily elektrick® spojen².  Naġe pr§ce 
byla co nejrychleji odstranit vŊtve z dr§tŢ a zajistit 
nov® proudŊn² elektriky.  V zimŊ jsme t®to pr§ce mŊli 
pln® ruce, protoģe tam nŊkdy i snŊģilo, a pod t²hou 
snŊhu se l§malo hodnŊ vŊtv².  Byla to pr§ce velice 
nebezpeļn§.  ObyļejnŊ foukal ostrĨ v²tr, a vġe, vŊtve 
i ģebŚ²ky byly kluzk®.  VŊtve byly studen® a pŚi pr§ci 
na n§s padal sn²h, kterĨ studil na ruk§ch a za krkem.  
PŚi odchodu do toho domeļku ve Ferny Creek  
jsme s povolen²m S.E.C. jeden v²kend zasadili  
pŊt sloupŢ a zavedli elektrickĨ proud i do naġ²  
dom§cnosti. 
Jako z§bavu jsme na prstech poļ²tali auta 
V lese, v buġi ve Ferny Creek jsme byli velice  
opuġtŊni a odŚ²znuti od svŊta.  Sem tam se nŊkdy  
na n§s nŊkdo, kdo mŊl auto, pŚijel pod²vat a nikomu  
se nechtŊlo vŊŚit, ģe to tam vydrģ²me.  N§m ale nic  
jin®ho nezbĨvalo, tak jsme jenom ļekali a doufali,  
ģe i my budeme m²t jednou pŚ²leģitost bydlet  
zp§tky mezi lidmi. 
Jen jednou za dva tĨdny byla v tom jednotv§rn®m 
zmŊna, a to, kdyģ pŚiġel z Ferntree Gully katolickĨ 
knŊz slouģit mġi v plechov® hale, kam n§m cesta  
trvala asi tŚi ļtvrtŊ hodiny.  NŊkdy, kdyģ bylo hezk® 
poļas², tak jsme vyġli nahoru na asfaltovou silnici  
a poļ²tali kolemjedouc² auta.  Moc jich nejezdilo,  
ale byla to lacin§ z§bava a hlavnŊ jsme se dostali 
z toho lesa na chv²li ven.  Stromy byly velmi vysok®, 
slunce jimi nikdy neproġlo, takģe n§ġ domek byl st§le 
ve st²nu.  PŚi vlhk®m poļas² v zimŊ ze stromŢ st§le 
kapala voda a vzduch byl sychravĨ a nezdravĨ.   
Kousek z kopce, pod domkem jsem postavil z§chod, 
kam jsme v noci museli chodit s baterkou a se sme-
t§ļkem.  Vģdy se muselo hezky vġude posv²tit  
a potom smet§ļkem vyhnat nebo zab²t pavouky  
a vġechen jedovatĨ hmyz, kter®mu se tam kolem  
i pod sed§tkem n§ramnŊ daŚilo.  Teprve potom jsme 
si mohli sednout.  Podle potŚeby se ten celĨ poklad 
zakop§val do d²ry v lese. 
Byly tam dvŊ kulat® n§drģe ï Ătanksñ z vlnit®ho  
plechu na vodu ze stŚechy.  Jedna byla u bar§ļku  
a druh§ u kŢlny nebo gar§ģe.  Bohuģel ta voda 
v n§drģ²ch nŊkolik let st§la a na dnŊ se vytvoŚilo  
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bahno a ģilo v nŊm hodnŊ nehezkĨch potvŢrek.  PŚi otevŚen² 
kohoutku vyteklo cokoliv, nŊco uģ mrtv®, nŊco se hĨbalo.   
Tak jsme jednu n§drģ vypustili, aby mohla se stŚechy nat®ci 
ļerstv§ voda, a mezit²m jsme brali vodu z druh®, ale ne  
kohoutkem, nab²rali jsme ji svrchu a tŚikr§t jsme tu vodu  
pŚevaŚovali. 
Na dŊti jsme museli st§le d§vat velikĨ pozor, aby nikdy dlouho 
nesedŊly na zemi, protoģe tam by jim mohli do kalhot vl®zt 
jedovat² mravenci nebo ļern® housenky ï centipede, kterĨch 
tam bylo hodnŊ, nebo i ġkorpi·ni, kteŚ² bodali zahnutĨm jedo-
vatĨm oc§skem.  TŊmi se les tak® jen hemģil.  Mortein nebyl  
a stejnŊ by na tu havŊŠ nestaļil. 
General Store ï obchod se sm²ġenĨm zboģ²m - byl asi ļtyŚi 
kilometry od n§s.  Troġku d§l, asi pŊt set metrŢ naġ² pŊġinou, 
na cestŊ kam jezdil ml®kaŚ, Śezn²k a kupec, jsem ke stromu 
pŚidŊlal budku.  NŊco jako budka na krmen² pt§kŢ v zimŊ,  
ale vepŚedu byla dv²Śka.  Tam dal kaģdĨ den ml®kaŚ ml®ko.  
Nech§vali jsme tam pen²ze a naġe objedn§vky pro Śezn²ka, 
kterĨ pŚiġel dvakr§t tĨdnŊ, a pro kupce, kterĨ chodil jednou 
tĨdnŊ. 
TŊch devŊt nebo deset kilomet-
rŢ pŊġky do Ferntree Gully 
k holiļi bylo pro Jirku i Denise 
moc.  NezbĨvalo neģ koupit 
ruļn² maġinku na vlasy a stŚ²hat  
chlapcŢm mik§do.  Moc se  
na to netŊġili, asi jsem je kudlal 
a bolelo to.  DobŚe ģe jsem  
nesplnil maminļino pŚ§n² st§t 
se holiļem, - asi bych neuspŊl. 
Co mi je st§le jeġtŊ z§hadou  
a snad i z§zrakem, ģe dŊti  
za ten celĨ ļas neuġtknul ģ§dnĨ 
had.  RozhodnŊ jich tam kolem 
n§s bylo hodnŊ.  Jenom jednou 
na cestŊ do pr§ce se mi jeden 
plazil pŚ²mo pŚes cestu.  VŊŚ²m, 
ģe je hl²dal andŊl str§ģnĨ. 
Uģ bylo l®pe ï do pr§ce na kole 
Syn Denis mŊl horeļku jednoho r§na, tak jsem neġel do pr§ce 
a ġel do nejbliģġ²ho domu, kde mŊli telefon, aby n§m zavolali 
l®kaŚe.  Kdy l®kaŚ pŚijde, nikdo nevŊdŊl, tak mezit²m co jsme 
ļekali, jsem sekyrkou vyļiġŠoval ty neust§le rostouc² ostruģiny.  
Sekyrka se smekla a pŚeŠala mi ļtyŚi kosti na lev® noze mezi 
kotn²kem a prsty.  PŚedn² ļ§st nohy visela na t® p§t® kosti  
a spodn² kŢģi.  Bota pln§ krve, aģ to pŚes okraje pŚet®kalo.  
Elizabeth letŊla k nejbliģġ²mu sousedovi pro pomoc.  On si 
myslel, ģe hoŚ², tak pŚibŊhl s lopatou a kbel²kem na haġen².  
Protoģe mu anglicky nedovedla vysvŊtlit, o co jde, udŊlal si  
o tom drama vlastn² pŚedstavu.  Auto nemŊl, ale bŊģel 
k jin®mu sousedovi si ho vypŢjļit a zavezl mŊ do Upper Fern-
tree Gully k doktorovi.  Doktor z toho byl vydŊġen a panikaŚil.  
Ģe on s t²m nemŢģe nic dŊlat, ģe mus²m do nemocnice  
a vypad§ to na amputaci nohy od kotn²ku.  Svoj² v ten ļas  
jeġtŊ velice nedokonalou angliļtinou jsem Śekl asi toto: 
ĂDoktor, jsem ml§d a chci jeġtŊ tancovat.  R§nu posypat  
penicilinem, srovnat kosti, zaġ²t a zav§zat, pros²m.ñ  Stalo se 
tak a dobŚe to dopadlo, po dvou mŊs²c²ch jsem zase chodil. 

SamozŚejmŊ to znamenalo bĨt v posteli a nechodit, 
ty pŚeseknut® kosti by neunesly v§hu tŊla.  Horġ² 
bylo z ļeho ģ²t a ļ²m nakrmit ļtyŚi krky?  Tenkr§t 
v Austr§lii kdo nepracoval, tak nejedl.  Soci§ln² nebo 
nemocensk® podpory neexistovaly, jenom podpora 
pŚi ¼razu v pr§ci.  MnŊ se ten ¼raz stal ale v den, 
kdy jsem byl doma, tedy n§rok na podporu jsem 
nemŊl.  Kde vz²t pen²ze na pŚeģit² doby bez vĨplat?  
Nikdo n§s neznal natolik, aby n§s finanļnŊ zaloģil.  
PŚ²buzn® jsme v Austr§lii nemŊli, nezbĨvalo neģ se 
spolehnout sami na sebe.  Za ten kr§tkĨ ļas z toho 
dŊlnick®ho platu moc naġetŚeno nebylo.  To m§lo se 
muselo rozdŊlit na osm d²lŢ, aby to vystaļilo na j²dlo 
po celou dobu m® rekonvalescence.  Bydleli jsme 
na dluh a doufali, ģe n§s majitel nevystŊhuje.   
Zjistili jsme, ģe ml®ko a krupice jsou nejlacinŊjġ²,  
a kdyģ tedy budeme j²st krupiļnou kaġi, tak s penŊzi  
vydrģ²me co nejd®le.  Osm tĨdnŢ, tŚikr§t dennŊ  
krupiļn§ kaġeé ale v nedŊli jsme si ji dovolili  
slavnostnŊ vylepġit rozinkami. 
Kosti v noze srostly natolik, ģe po osmi tĨdnech 
jsem s bolest² mohl chodit.  Ale vĨstup po ġprusl²ch 
ģebŚ²ku nepŚich§zel v ¼vahu.  Jako elektrickĨ linkaŚ 
jsem tedy uģ pracovat nemohl a v okol² ģ§dn§ pr§ce 
nebyla.  Nav²c dva roky urļen® pr§ce nebyly dokon-
ļeny.  DozvŊdŊl jsem se sice, ģe ve mŊstŊ je firma 
Thallon, vyr§bŊj²c² umŊleck® zdoben® r§my,  
ale vl§dn² ¼Śad mi to m²sto nedovolil vz²t, aģ po za-
konļen² dvou povinnĨch pracovn²ch let.  Pokud v²m, 
tak nikoho za nedodrģen² kontraktu nezavŚeli,  
ale byla to negativn² zn§mka pŚi ģ§dosti o australsk® 
obļanstv² a pŚi ģ§dosti o cestovn² pas.  ĠtŊst²m  
bylo, ģe v Upper Ferntree Gully se otev²rala nov§ 
tov§rna Ring-Grip na vĨrobu elektrickĨch souļ§stek 
z bakelitu, jako jsou napŚ²klad vyp²naļe a z§strļky.  
Tam jsem byl pŚidŊlen na dokonļen² sv®ho kontrak-
tu.  KaģdĨ dŊln²k obsluhoval pŊt strojŢ, ve kterĨch 
se pekl seshora nasypanĨ pr§ġek za vysok® teploty.  
Na obsluhu jednoho stroje byly vteŚiny.  Jeden§ct.  
Cel® kolo se dŊlalo kaģdĨch 55 vteŚin, tedy 66x  
kaģdou hodinu.  Byly to pern® osmihodinov® ġichty, 
pŚi kterĨch nebyl ani ļas se za prvn²ch 3 Ĳ hodiny 
vyļŢrat nebo mluvit.  Pak se vġe vypnulo na pŢlho-
dinovou pŚest§vku a jelo se d§l.  Ke konci kaģd® 
ġichty muselo bĨt v kaģd® krabici u kaģd®ho stroje 
500 kusŢ kvalitnŊ a stoprocentnŊ vyhotovenĨch  
bakelitovĨch souļ§stek.  Zpomalit ļlovŊk nemohl,  
to by se souļ§stka t²m velkĨm horkem pŚipekla 
k formŊ, nebyla kvalitn² a tak® tŊģko odstraniteln§  
ze stroje a ļlovŊk by si jeġtŊ sp§lil prsty.  
S probl®mem na jedn® maġinŊ se sp§lily i odlitky  
na druhĨch, byl z toho hroznĨ marast a nedos§hla 
se norma stanoven§ na ġichtu.  Ty osmihodinov® 
ġichty byly kaģdĨ den tŚi.  Denn² od osmi do ļtyŚ  
hodin odpoledne, odpoledn² od ļtyŚ do pŢlnoci  
a noļn² od pŢlnoci do osmi r§no.  Ve fabrice byl 
vzduch plnĨ toho bakelitov®ho prachu a po tom byla 
velik§ ģ²zeŔ, hrdlo vyschl®. 

AUSTRALSK£ JARO/ĻESKħ PODZIM 2013  



ĻECHOAUSTRALAN  

12  

Ļ E S K ħ   D I A L O G 
www.cesky-dialog.net 

Na jednom kole pracoval v ten samĨ ļas Ukrajinec  
Vasil Lehkiy a ten zaġel vģdy po denn² ġichtŊ spl§ch-
nout prach do hospody pivem.  Mus²m se pŚiznat,  
ģe jsem mu moc z§vidŊl a tŊġil se na den, kdy i j§  
si budu moci nŊco tak slastn®ho dovolit.   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Dluģili jsme p§r tĨdnŢ n§jemn®ho a spl§celi jsme to t²m 
zpŢsobem, ģe jsme kaģdĨ tĨden platili jeden a pŢl  
n§jemn®ho.  Takģe to trvalo dalġ²ch ġestn§ct tĨdnŢ,  
neģ jsme se dostali do trochu norm§ln² finanļn² situace 
a ģili jsme tĨdnŊ jenom ze ļtvrtiny tĨdenn²ho platu.   
Pan dom§c² n§m nic neodpustil! 
Po ġestn§cti tĨdnech se n§m podaŚilo d§t z§lohu  
na j²zdn² kolo, abych nemusel asi tŊch devŊt kilometrŢ 
z pr§ce a do pr§ce chodit pŊġky.  Hur§, to byla par§da, 
to se to jezdilo.  Do pr§ce celou cestu s kopce, jen  
brzdit pŚedn² i zadn² brzdou.  Bohuģel na zp§teļn² cestŊ 
ze ġichty jsem musel do toho kopce tlaļit nejenom  
sebe, ale i to kolo.  Ale uģ bylo veseleji, alespoŔ jednu 
cestu jsem se vezl. 

OSMAĠEDESĆTNĉCI 
 
Jana Reichov§ 
 
Tento rok to bude celĨch 45 let, kdy jsme doletŊli veļer 
pŚed sv. V§clavem do Austr§lie. Jsme takzvan² 
Ăosmaġedes§tn²ciñ. Tedy odeġli jsme z domova  
po invazi ĂspŚ§telenĨch arm§dñ. Nemysl²m, ģe kdokoli 
z n§s mŢģe zapomenout na praģsk® ulice pln® ruskĨch 
tankŢ a obrnŊnĨch vozŢ. ProstŊ jednoduchĨm slovem 
sovŊtsk§ okupace. Odeġlo n§s mnoho. Po dvaceti  
letech ģivota v komunismu. Na v²c jsme nechtŊli ļekat. 
Po ļtyŚic§t®m osm®m roce se mŢj tat²nek pŚesto, ģe 
byl aģ moc zn§mĨ antikomunista, nerozhodl odej²t.  
Byl dejme tomu, jak se Ś²k§, tak zatvrzelĨ vlastenec. 
JistŊ, pozdŊji na to doplatil, nebylo lehk® vyģ²t s t²m 
m§lem, kter® n§m zŢstalo. Jednu zimu jsme museli 
pŚeģ²t u pŚ²buznĨch, nemŊli jsme pen²ze na uhl².  
Mladġ² bratr m®ho otce byl dokonce vŊznŊn ġest let 
v J§chymovŊ. 

Nebyla jsem prvn² z rodiny, kdo emigroval. Hned po komunis-
tick®m puļi se pokusil ut®ci mŢj bratranec. Vyuļil se Śezn²kem 
a uzen§Śem a pochopil, ģe jeho sen, m²t jednou vlastn²  
obchod, nebude za komunismu moģn® uskuteļnit. Chytili ho 
na hranic²ch a byl nŊkolik mŊs²cŢ vŊznŊn. Tak kr§tce jen  
proto, ģe podle tehdejġ²ch z§konŢ nebyl jeġtŊ plnoletĨ.  
Na druhĨ pokus se mu to ale podaŚilo. Bojoval nŊkolik let  
ve Vietnamu, byl dvakr§t ranŊn, ale zase se tam vr§til, protoģe 
chtŊl bojovat proti bolġevikŢm. Tak® jeden mŢj strĨc, kterĨ byl 
poslancem za n§rodnŊ socialistickou stranu v Mari§nsk®m 
l§zeŔsk®m kraji, utekl i s manģelkou a dvŊma malĨmi dŊtmi, 
kdyģ dostal na posledn² chv²li varov§n², ģe m§ bĨt zatļen.  
PodaŚilo se mu n§kladn²m autem, do kter®ho naloģil rodinu, 
prorazit z§vory. Pro dopisy od nich jsme si museli chodit  
na SNB a dost§vali jsme je otevŚen® a proġkrtan®.  
Tak to bylo tak® s naġimi dopisy. 
Nikdy nezapomenu, kdyģ jsem s tetou jela na povolenou  
n§vġtŊvu strĨce. PŚevezli jej tehdy z J§chymova na Bory. 
SestŚenice byla jeġtŊ pŚ²liġ mal§ a tak rodina zvolila mne,  
jako doprovod tety. Nebudu to vypisovat, po tolika letech  
je to ve mnŊ st§le pŚ²liġ ģiv®. Bylo mnŊ tehdy 13 let. 
DŢvody k naġemu odchodu v roce 1968 byly v prvn² ŚadŊ  
politick®. NechtŊli jsme, aby n§ġ synek vyrŢstal v tom ġ²len®m 
reģimu, ve kter®m jsme museli vyrŢstat my. 
T®mŊŚ od prvopoļ§tku jsme byli v Sydney ļinn² v ļesk®  
komunitŊ. Dnes m§me jednu vlastn² stŚechu nad hlavou,  
to n§m docela staļ², ale zato m§me tŚi vnouļata a dokonce  
tŚi pravnouļata. StĨkali jsme se a st§le se jeġtŊ vŊtġinou  
stĨk§me jak s tŊmi prvn²mi exulanty, tak s tŊmi z roku 68  
i s tŊmi pozdŊjġ²mi. 
Po pŚ²chodu do Austr§lie jsem tŚi a pŢl roku dŊlala  
ukl²zeļku a hospodyni po rodin§ch, potom ļtyŚi roky  
pracovala v laboratoŚi, kde jsem mŊla i noļn² smŊny  
a pak pŚiġla knihovna univerzity NSW. Tam jsem nejdŚ²ve  
tahala bedny s knihami, neģ nŊkoho napadlo, zeptat se  
na dokumenty m®ho vzdŊl§n². PodobnŊ to bylo s mĨm  
manģelem. V²m, ģe takto zaļ²nala vŊtġina naġich pŚ§tel.  
NenaŚ²kali jsme, byli jsme ve svobodn® zemi. 
RozhodnŊ to ti prvn² pŚ²choz² nemŊli v Austr§lii lehk®, mnoz² 
n§m to vypr§vŊli a velmi dobŚe to popsala v knih§ch ĂĐtŊk 
z domovañ a ĂPerpetuum mobileñ pan² Boģena Ġam§nkov§. 
Ona ut²kala s manģelem a tŚemi malĨmi dŊtmi. My osmaġede-
s§tn²ci jsme to mŊli jistŊ snazġ², vģdyŠ mezi naġimi odchody  
z vlasti uplynulo dvacet let. My jsme ale tŊch dvacet let proģili 
v komunistick®m syst®mu, vļetnŊ tŊch nejhorġ²ch pades§tĨch 
let, coģ n§m nikdo nemus² z§vidŊt. 
OsmaļtyŚic§tn²ci to mŊli zase snazġ² v tom, ģe Austr§lie byla 
nevyvinut§ a skĨtala moģnosti pro byznys a vynal®zav® typy  
v mnohem vŊtġ² m²Śe, neģ kdyģ jsme pŚiġli my. Nav²c osmaļty-
Śic§tn²ci jeġtŊ byznys doma zaģili a tak mŊli k podnik§n² lepġ² 
vĨchovu neģ my. 
K naps§n² tohoto ļl§nku mŊ ale nepŚimŊlo to ļtyŚic§t® p§t® 
vĨroļ² naġeho pŚ²chodu do Austr§lie, ale jeden odstavec 
z ļl§nku pana KoġŔara v minul®m ļ²sle tohoto ļasopisu.  
Velmi se mŊ dotkla naprosto nepravdiv§, faleġn§ a hrub§ 
oznaļen² n§s osmaġedes§tn²kŢ, kter§ pan KoġŔar jak se zd§ 
povaģuje za platnou pravdu.  
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MŉLI BYCHOM BħT NA SEBE HODNŉJĠĉ 
 
Ren® Jeģ 
 
V²te, jak pozn§te pŚ²sluġnost naġince k t® ļi on® vlnŊ roļn²-
kŢ pŚistŊhov§n² se do Austr§lie? Snadno, ti z pades§tĨch let 
se zdrav² ĂNazdarñ, osmaġedes§tn²ci maj² pozdrav ĂAhojñ  
a osmdes§t§ l®ta se zdrav² ĂĻauñ. 
Rozd²ly jsou nejen v pozdravu, ale i v n§hledu na ģivotn² 
pŚ²stup, posuzov§n² druhĨch, n§zoru, jak se tady chovat. 
Vġe samozŚejmŊ z§vis² na faktorech jako st§Ś², ģivotn² zku-
ġenost, vzdŊl§n², tolerance ve styku s ostatn²mi a dalġ²ch. 
Tak proklamovan§ svoboda n§zorŢ a myġlen² je ļasto  
deformov§na pŚ²sluġnost² jedince k politick®mu n§zoru  
ļi solidaritŊ k vġeobecnŊ oļek§van®mu postoji. Soci§ln² 
c²tŊn² m§ v mnoha pŚ²padech i n§lepku komunismu a kritika 
m²stn²ho ģivota nebo prostŚed² je pro emigranta takŚka 
hŚ²chem. 
Prohl§sit, ģe se tady m§me l®pe neģ doma, je nevhodn®, 
protoģe spadneme do kategorie Ăboat peopleñ, kteŚ² hledaj² 
v Austr§lii lepġ² ģivot, neģ mŊli doma. M§me sv® zdŢvodnŊ-
n², ģe jsme odeġli z domoviny pro ¼tlak komunismu. Ano, 
cel§ Śada uteļencŢ m§ tento dŢvod, ale tak® Śada mladĨch, 
odeġlĨch ve vŊku kolem dvac²tky dnes uģ klidnŊ prohlaġuje, 
ģe to bylo z dobrodruģstv², zavŚenĨch hranic pro svobodn® 
cestov§n² nebo i Śeġen² osobn²ch probl®mŢ. 
Doch§z² pravidelnŊ k paradoxu, ģe nen² moģno ani pŚiznat 
pŊkn® ml§d² kdysi doma, protoģe mus²me manifestovat,  
ģe jsme tam jenom trpŊli. Tak ģijeme a nad§v§me, ale uvnitŚ 
si Ś²k§me, tady se m§me l®pe, neģ bychom se mŊli tam  
a nahlas Ăpod²vejte se, co se tam dŊjeñ. 
To, ģe se m§me ekonomicky l®pe neģ v Ļesku,  
lze snadno vysvŊtlit. V bohatġ² zemi je ¼roveŔ kaģd® dan® 
vrstvy obļanŢ vyġġ² pŚi porovn§n² s ¼rovn² stejn® vrstvy  
obļanŢ chudġ² zemŊ. 
ZnaļnĨ vĨznam maj² stanoviska a pŚesvŊdļen² okol²,  
ve kter®m ģijeme, s kterĨm se stĨk§me, pŚ§tel®, rozhlas, 
televize, noviny, inzer§ty a des²tky dalġ²ch prostŚedkŢ ovliv-
Ŕuj²c²ch naġe myġlen². Patriotizmus se nos², pod²vejme se 
na Ameriļany, naġi politici usiluj² o podobn® i v Austr§lii. 
Co pŚedstavuje naplnŊnĨ ģivot a pocit uspokojen² je velmi 
individu§ln². Jeden americkĨ profesor klasifikoval minimum 
pro spokojenost na Ătrochu penŊz a pocit osobn² jistotyñ, 
zat²mco vĨznamnĨ ekonom t® zemŊ prohl§sil ĂGreed -
chamtivost je zdrav§ a prospŊġn§ñ.  
To vysvŊtluje, proļ m§me na jedn® stranŊ hochy surfisty 
ģij²c² spokojenŊ na pl§ģ²ch. Ti na opaļn® stranŊ materi§l-
n²ch ambic² si stav² vily a honosn® usedlosti jako dŢkaz  
sv®ho ¼spŊchu. PŚi tom oba extr®my mohou m²t podobnĨ 
pocit osobn²ho uspokojen². 
Co to ale Ś²k§ o n§s Ļeġ²ch. PatŚ²me vŊtġinou nŊkde  
do stŚedu mezi tŊmito uvedenĨmi extr®my. Pokud hovoŚ²me 
o dospŊlĨch jedinc²ch v dobŊ pŚ²chodu do Austr§lie,  
kaģdĨ byl formov§n vĨchovou rodiļi, prostŚed²m,  
zvyky star® domoviny a tlaky nov®ho prostŚed². 

Proļ tedy takov® rozd²ly v n§hledech na ģivot  
a v chov§n² jednotlivĨch skupin ļesk® emigrace?  
VelkĨ ļasovĨ rozestup skupin zapad§ do hospod§Ś-
sk®ho a politick®ho vĨvoje v tom kter®m obdob² 
v Austr§lii i v Ļeskoslovensku. Kaģd§ z tŊchto skupin 
se musela pŚizpŢsobovat moment§ln²mu stavu vĨvoje 
v tŊchto zem²ch.  Zat²mco pŚ²choz² v pades§tĨch  
letech mohli bĨt otevŚenŊ nazĨv§ni Ăwogov®ñ ļi 
Ărefosñ, toto se stalo hrubost² po n§stupu multikultura-
lismu v n§sleduj²c²ch dvaceti letech. ĂPades§tn²kŢmñ 
nebylo uzn§v§no vzdŊl§n², a jak popsal jeden Pol§k 
pŚ²hodu z tramvaje v Melbourne, pŚi rozhovoru 
s manģelkou polsky byl hrubŊ okŚikov§n, aby hovoŚil 
anglicky. Sami v²me, jak jsme se c²tili v poļ§tc²ch  
s naġ² mizernou angliļtinou, a jak by na n§s podobn® 
chov§n² v nov®m prostŚed² pŢsobilo. Proto lze ch§pat, 
ģe se pohodl² pŚ²choz²ch po ġedes§t®m osm®m roce 
zd§lo tŊm pŚedchoz²m emigrantŢm pŚ²liġ snadn®.  
PŚil®tali m²sto dlouh® cesty lod², ubytov§n² v hostelech 
nebo jiģ pokroļilejġ² ĂBonegilleñbylo podstatnŊ lepġ². 
Tak® pŚijet² Australany bylo mnohem vstŚ²cnŊjġ²  
a zaŚazen² do pr§ce, vzhledem k pln® zamŊstnanosti 
zemŊ, snadn®. 
SnadnĨ se tedy jevil jejich ģivot, nav²c s konzumn²m 
chov§n²m, ļastĨm n§kupem aut pŚed zabezpeļen²m 
jinĨch z§kladn²ch hodnot. Toto bylo ciz² Ăpades§t-
n²kŢmñ, kteŚ² s penŊzi pracovali obzvl§ġtŊ ġetrnŊ.  
Pro kaģd®ho je nov® prostŚed² vģdy velk§ nezn§m§. 
Odstranit chyby pramen²c² z neznalosti okol², vlast-
n²ch n§vykŢ a zaļlenŊn² do nov® spoleļnosti vezme 
dlouhĨ ļas. Nen² to typick® jen pro naġince, plat² to  
i pro pŚistŊhovalce jinĨch n§rodnost². 
MŢj pŚ²tel Ital pŚiġel za bratrem do Austr§lie. Jeho bratr 
vġak po nŊkolika letech zde doġel k pŚesvŊdļen²,  
ģe to tady za nic nestoj². Vr§til se tedy do It§lie, aby 
opŊt po nŊkolika roc²ch zjistil, ģe to bylo v Austr§lii 
lepġ². Vr§til se tedy, aby si znovu potvrdil, ģe to oprav-
du tady za moc nestoj². Tak se s rodinou odstŊhoval 
do Argentiny. Potom jsem uģ o nŊm neslyġel. 
Aby se vztahy ĻechŢ v Austr§lii jeġtŊ v²ce kompliko-
valy, objevila se dalġ² menġ² vlnka pŚ²choz²ch z let 
osmdes§tĨch a potom jiģ pŚich§zeli jednotlivci po p§du 
reģimu, kteŚ² k tomu maj² jen ļistŊ osobn² dŢvody,  
vymykaj²c² se stereotypu ¼tŊku z komunismu. 
Zd§lo by se, ģe se vġe mohlo zmŊnit a rozpory gene-
rac² emigrantŢ by s n§stupem svobody ve star® vlasti 
mohly bĨt vymaz§ny. Kupodivu se vġak objevuj²  
a prohlubuj² dalġ² n§zorov® odliġnosti a polarizace 
v mnoha ot§zk§ch mezi m²stn²mi Ļechy. Hledaj² se 
¼chylky a nepŚ§tel®, st§le se kritizuje cokoliv souvise-
j²c² s Ļeskem. Pochv§lit nŊco, co tam je, je skoro  
smrtelnĨ hŚ²ch. ZtotoģnŊn² se s ļ²mkoliv tam, pŚesto, 
ģe se to n§s tady netĨk§, je prohŚeġek. 
Proļ tedy ten rozkol? Mus²me si uvŊdomit sloģitost 
naġeho rozhodnut² opustit ġirġ² rodinu, zemi,  
kterou zn§m, a odej²t do prostŚed², kde je vġe  
nezn§m®, vļetnŊ komunikace v m²stn²m jazyku,  
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kterĨ nezn§m. Budov§n² soci§ln²ch jistot, pozn§n² okol²,  
vytvoŚen² okruhu pŚ§tel je proces s mnoha ¼skal²mi. V jeho 
prŢbŊhu pŚich§z² tak® ne¼spŊchy a zklam§n². Jak§koliv  
nepohoda pracuje na demoralizaci vŊdom². VŊļn§ nespoko-
jenost je cesta do bl§zince. 
Jeden z pŚedpokladŢ duġevn² stability, jak hl§saj² psycholo-
gov®, je pŚesvŊdļen², ģe naġe rozhodnut² bylo spr§vn®.  
Tedy odchod z domova je pociŠov§n jako spr§vn® Śeġen². 
Tak® je spr§vn§ pŚedstava, ģe jak®koliv nezdary zde jsou 
menġ², neģ ty, kterĨmi by naġinec trpŊl tam. Najednou se 
stane kaģdĨ probl®m ¼nosnĨ, protoģe se zd§ v pomŊru men-
ġ². Tedy vidŊt hrŢzu tam je hojivou n§plast² na naġe probl®-
my zde. Pokud n§m to potvrd² zn§m² a okol² kolem n§s,  
probl®my jsou jeġtŊ v²ce zmenġeny. A ļ²m se vz§jemnŊ  
utvrzujeme pŚesvŊdļivŊji, t²m je n§m l®pe, protoģe to jen 
potvrzuje naġe spr§vn® rozhodnut². 
BŊda, pokud n§m Ś²k§ nŊkdo nŊco jin®ho. Nechceme o tom 
slyġet, rozb²j² to naġi jistotu. Mus²m zamezit a ukŚiļet jeho 
nepravdu. Ģ§dnou debatu o vŊcech, kter® ohroģuj² moje j§.  
I za cenu, ģe odvrhnu hezk® vzpom²nky na ģivot ve star® 
vlasti. 
Ti starġ² proģili svŊtovou v§lku. Pamatuji ¼Śedn² vyhl§ġku, 
kdy za schvalov§n² atent§tu na Heydricha byla zastŚelena 
moje ġestn§ctilet§ kamar§dka. PodobnŊ mohla dopadnout 
moje maminka za moje skladovan® vojensk® n§boje doma 
ve skŚ²ni. Na ġtŊst² pŚi prohl²dce nŊmeckĨmi voj§ky na n§bo-
je spadly ġaty. Jak® bylo naġe ml§d² za v§lky na mal®m 
mŊstŊ. Ml§d² v jakĨchkoliv podm²nk§ch je vģdy kr§sn®.  
Pro norm§ln²ho ļlov²ļka. Spousta sportŢ, z§bavy, kraden² 
sousedovic hruġek a vĨprask pŚi chycen² byla dobrodruģstv² 
stejnŊ riskantn² jako pytlaļen² na pstruhy. To byl prostŊ  
ģivot pod okupac² NŊmci a s v§lkou, jako dŊcka, jsme s t²m  
nemohli nic dŊlat. 

Potom pŚiġla doba pov§leļn§, ml§d² se pŚesunulo  
do prostŚed² jinĨch politickĨch uspoŚ§d§n². Đnor 48 jsem 
proģil se ġtud§ky na V§clav§ku v Praze. Tehdy jsem byl 
uģ zamŊstn§n v ĻKD Praha LibeŒ. Tamn² ¼norov®  
revoluļn² svol§n² zamŊstnancŢ do Lokomotivky ĻKD 
mŊlo podpoŚit ¼norovĨ puļ. V mal® skupince ¼Śedn²kŢ 
projektantŢ, liġ²c²ch se pracovn²mi pl§ġti od dŊln²kŢ 
v mont®rk§ch, doġlo k hlasov§n² podpory Gotwaldovy 
vl§dy. HrdinnŊ jsem si Ś²kal, hlasuji proti. Pod pohledy 
dŊlnictva, nikdo ze starġ²ch kolegŢ nezvedl ruku. Rodina 
a existence je t²ģila. Tedy po rychl®m uvaģov§n² co dŊ-
lat nakonec jsem se neodv§ģil bĨt jen jedinĨ. C²til jsem 
se jako zbabŊlec, ale proļ nikdo jinĨ z toho mnoģstv². 
Tyto situace se snadno kritizuj² tŊmi, kteŚ² to pŚ²mo  
neproģili. BĨt za plotem a pokŚikovat, to nen² hrdinstv²  
a nic nepomŢģe. M§me se odsoudit za kolaboraci,  
kdyģ se vlastnŊ muselo ģ²t. 
Ģili jsme v prostŚed², v n§rodŊ, jehoģ vŊtġina pŚijala ģivot 
v syst®mu, jakĨ byl a ģivot musel bŊģet d§le. KaģdĨ  
mladĨ mŊl svoje z§jmy a mladĨm se nab²zela ¼ļast  
ve sportech, z§lib§ch a radostech, kter® k tomu patŚily. 
Tehdy to byly pro n§s rŢzn® z§liby, taneļn² kurzy,  
n§vġtŊvy divadel a koncertŢ vġeho r§zu. A pŚitom tam 
byly kr§sn® kamar§dky. PŚi popisu t®to minulosti  
i australġt² pŚ§tel® vyslovovali tak trochu z§vist, ģe to 
snad ani oni sami tak snadn® ve sv®m ml§d² nemŊli. 
M§m vzpom²nat na ml§d² jako na hrŢzu nebo si myslet 
na jeho opojnosti. Kr§su ml§d² proģ²vaj² i ta dŊcka 
v miz®rii mnoha zem² Afriky. Jinak by z nich byli velmi 
postiģen² jedinci. 
Pros²m dospŊjme, berme naġe mlad§ l®ta jako kr§snou 
minulost, samozŚejmŊ v dobŊ, jak§ byla, nebojme se  
o tom bavit a potŊġme se vypr§vŊn²m. Ģivot je pŚ²liġ 
kr§tkĨ na soustavn® sebelitov§n² a nen§vist k nŊļemu, 
na co jsme mŊli malĨ vliv. Co bylo - to bylo, napravujme, 
co je moģn®, ale nechme ostatn² tak® ģ²t jejich ģivot.  
V tom ukazujeme, ģe ty druh® respektujeme. 
Chcete jet na n§vġtŊvu do bĨval® vlasti. Ano, je kr§sn§ 
svĨm zpŢsobem, uģijte si ji, kulturu, historii, pŚ§tele.  
Pokud m§te k tŊmto vŊcem vĨhrady a trp²te minulost², 
rozhodnut² je snadn®. NejezdŊte. Austr§lie je stejnŊ 
pŊkn§, tak jako Kanada a spousta dalġ²ch zem². Jen 
zŢstaŔme lidmi, kteŚ² jsou ġŠastni a prospŊġn² sv®mu 
okol². Pesimisty nem§ nikdo r§d. 
Jak m§lo z n§s pochopilo d§vnĨ kodex sluġn®ho  
chov§n² AustralanŢ, dovezenĨ z Anglie. O politice, sexu,  
manģelstv², platech, n§boģenstv² (a jeġtŊ p§r drobnost², 
kter® jsem uģ zapomnŊl) se ve sluġn® spoleļnosti  
nemluv². Tady debata o poļas² vġe v t® spoleļnosti  
nahrad². 
Vzpom²n§m si na pŚ²chod do Austr§lie, kdy naġe  
pŚ²telkynŊ Betty, jiģ starġ² a rozumn§, mi na mŢj dŢraznĨ 
dotaz, proļ mnŊ st§le Ś²k§, ģe je vġe Ăgoodñ, kdyģ v²m, 
ģe Śeġ² spoustu nepŚ²jemnĨch vŊc², odvŊtila: ĂJ§ m§m 
mnoho probl®mŢ a pot²ģ², ale nechci tŊ t²m obteģovat, 
protoģe se to tĨk§ jen mne. Nen² tŚeba, abych tŊ t²m 
zatŊģovala.ñ 
A j§ zaļal ch§pat, proļ je ģivot mezi Australany  
docela pŚ²jemnĨ. 
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= zaj²mav® internetov® str§nky 
www.krajane.net,  
urļen® k z²sk§n² a vĨmŊnŊ informac²  

ǒ  Ladislav KŚiv§nek - Kanada 
 
Letos si pŚipom²n§me 45. vĨroļ² okupace Ļeskoslovenska.  
R§d bych se tak® podŊlil o p§r posledn²ch vzpom²nek z domova,  
kter® mne navġtŊvuj² kaģdĨ srpen.  
Vzpom²n§m na kr§snĨ 20. srpen, kdy jsme vyjeli z Prahy  
na sluģebn² cestu. Po pŊkn®m dni v Olomouci jsme se ubytovali 
pobl²ģ Svat®ho kopeļku. R§no 21. srpna, nic netuġ²ce jsme odjeli 
do Opavy. Kdyģ jsme dorazili, tak n§m Śekli, ģe jsme okupov§ni,  
a v Praze ģe se stŚ²l². Poslouchali r§dio s uplakanou Kamilou 
Mouļkovou, a pak se r§dio odmlļelo. Jedn§n² se nekonalo, 
 a my se hned vydali na cestu domŢ. M²sty bylo tankŢ a vojska, 
ģe jsme museli jet poln²mi cestami.  
V r§diu Ś²kali, jak lid® odch§zej² do Rakouska, tŚeba i na vkladn² 
kn²ģky, a ģe vġichni jsou ubytov§ni v sokolovn§ch a kostel²ch.  
O KanadŊ tvrdili, ģe emigrant mus² pŊt let bĨt dŚevorubcem,  
neģ se bude moci pŚestŊhovat do mŊst. V Americe se prĨ ļlovŊk 
mus² postarat o sebe na 100%, o Austr§lii snad Ś²kali, ģe si kaģdĨ 
mus² odpracovat p§r let na farmŊ. Teprve v emigraci jsme zjistili, 
ģe mŊli dost zastaral® informace. Proto jsem hned zaļal pŚemĨġ-
let o Francii, kde jsem mŊl nŊjak® kontakty.  

 

 
V jedn® mal® moravsk® v²sce byla pŚed obchodem velk§ fronta, a my se rozhodli koupit p§r potravin domŢ. 
Kdyģ vidŊli naġi praģskou znaļku, hned n§s litovali, a poslali na zaļ§tek fronty, ģe prĨ jestli vŢbec dojedeme 
ģiv² domŢ, ģe si stejnŊ doma nic nekoup²me, protoģe se v Praze stŚ²l² a vġechno je zavŚeno.  
Do Prahy jsme dojeli veļer po t®mŊŚ 12 hodin§ch. Rus§ci vyhl§sili stann® pr§vo a stŚ²leli jiģ od ļasn®ho veļera. 
Litoval jsem, ģe nem§m foŠ§k. Po pŚ²jezdu domŢ jsem podal manģelce n§kup, popadl foŠ§k a chtŊl vyrazit  
do ulic. Manģelka mne ven nepustila, abych ji nezanechal jako vdovu s malĨm sirotkem. StejnŊ v n§sleduj²c²ch 
dnech jsem si uģil jak focen², tak stŚ²len². 
Komunikace s naġimi rodinami byla pouze po telefonu. Vġechny praģsk® mosty byly zablokov§ny tanky  
a dostat se z Vinohrad pŚes Vltavu na druhou stranu Prahy bylo nemoģn®.  
Rodiļe manģelky bydleli za mostem a moje nemocn§ maminka t®ģ. Jedna moje sestra byla pr§vŊ v PaŚ²ģi,  
druh§ nŊkde ve VĨchodn²m NŊmecku, a bratra Rusov® zavŚeli, jezdil s dod§vkou s ļs. vlajkou a rŢznĨmi  
n§pisy, kdyģ vezl chl®b do tĨdenn² ġkolky v Dejvic²ch. 
BŊhem p§r dn² jsem vyfotil stovky fotek a opsal stovky hesel. N§rod st§l pŚi sobŊ jako jeden muģ. Vġude se 
odmontov§valy cedule s n§zvy ulic, obracely se smŊrov® ukazatele, aby se zm§tl nepŚ²tel, psala se vġude  
hesla. Tak® jsem je vylepoval a rozn§ġel let§ky tŚeba s ļ²sly aut, kter§ jezd² po Praze a ġpehuj² Ļechy.  
Akor§t jednou jsem ġel po Tyl§ku s koļ§rkem a lepil hesla, kdyģ z vojensk®ho auta sesk§kali ruġt² voj§ci  
a pod samopalem mne donutili to sundat, a pak jeġtŊ i vġechna hesla nalepen§ na nŊkolika obchodech. 
Jednou jsem si vġak smlsnul. MŊl jsem doma hr§ġkovŊ zelenou epoxidovou barvu, kterou jsem kdysi pouģil  
na kvŊtinov® truhl²ky v naġich oknech. S n² jsem udŊlal velk® n§pisy na z²dce pŚed naġ²m domem. CelĨ dŢm 
mne prosil, aŠ neblbnu, ģe hned poznaj² podle tŊch truhl²kŢ, kdo to maloval. No uģ bylo ale pozdŊ.  
Ta barva drģela a prĨ se pak mŊsto nŊkolikr§t snaģilo to pŚetŚ²t v§pnem, ale kaģdĨ d®ġŠ to smyl. Pak prĨ  
tu asi dvoumetrovou z²dku radŊji zbourali.  
 

 
Jana Reichov§ 
 

ĢVAHOV 

 
Kam se mi podŊly vzpom²nky ġŠastn® 
zbĨvaj² jenom ty smutnŊ kr§sn® 
pl§ļ je jejich ģivou vodou, on jim d§v§ ģ²t 
jen pro ty smutnŊ kr§sn® velik® slzy m²t 
pro vzpom²nku kaluģ² z jarn²ho deġtŊ 
von²c²ch ġeŚ²kŢ a pivonŊk jeġtŊ 
pro vzpom²nku spadan®ho bŚezov®ho list² 
cest do kopce kde bĨvali jsme jist² 
pro vzpom²nku zahrad a pohledŢ pŚes Śeku 
tepla maminļinĨch dlan², jejich dotekŢ 
pro vzpom²nku dŊtstv² ztracen®ho r§je 
pro ty zaplaļ tiġe, jak kdyģ housle hraje 

 

VZPOMĉNKY NA SRPEN PřED 45  LETY 

JARO/PODZIM 2013  
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ĻSUZ - zaloģen v roce 1928 
z podnŊtu TGM s posl§n²m podporovat 
vazby krajanŢ s demokratickou vlast² 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Hned jsme si zaģ§dali o pasy, potom o doporuļen²  
z bydliġtŊ a z pr§ce k cestŊ na z§pad, o vĨjezdn² 
doloģku (po obdrģen² povolen² od vojensk® spr§vy 
jsem si pŚipsal naġeho syna), a pak o v²za do Fran-
cie.  
PŚed odjezdem jsem mŊl jeġtŊ schŢzku v hotelu  
Palace s reprezentantem francouzsk® firmy,  
se kterou jsem spolupracoval. Jako pŚekladatele 
jsem si vzal na pomoc starġ²ho kolegu, kter®ho jsem 
nevidŊl ani jednou stŚ²zliv®ho. Kdyģ na celou hotelo-
vou restauraci velmi hlasitŊ pŚekl§dal, ģe chci ut®ct  
s celou rodinou, tak mne mohli "vomejvat". NaġtŊst² 
se nic nestalo.  
KoneļnŊ poļ§tkem Ś²jna jsme mŊli vġechny pap²ry  
a chybŊly jen devizy. Dostali jsme na dovolenou jen 
70 frankŢ, ale pan² v bance byla tak ochotn§, protoģe 
j² tak® utekla dcera, ģe n§m dala jeġtŊ i 35 frankŢ  
na kluka, takģe jsme mŊli 105 frankŢ, coģ bylo asi  
21 dolarŢ. PŚipadal jsem si jako boh§ļ.  
Rozlouļili jsme se s rodinou manģelky, mĨmi souro-
zenci, a navġt²vili jeġtŊ moji um²raj²c² maminku  
v nemocnici, aby naposledy mohla vidŊt n§s  
i mal®ho vnouļka. Bylo to smutn® louļen², i kdyģ n§s  
prosila, aŠ odejdeme aspoŔ kvŢli naġemu synovi,  
aby mohl vyrŢstat na svobodŊ.  
I kdyģ na ruzyŔsk®m letiġti tak® hl²dali Rusov®, bral 
jsem to jako menġ² zlo, neģ se trm§cet s rok a pŢl 
starĨm klukem hodiny vlakem a bĨt tŚeba vr§cen  
z hranic. MŊli jsme s sebou jen kufr letn²ho obleļen², 
kufr plen a sportovn² koļ§rek, ale hodnŊ kur§ģe  
do nov®ho ģivota na svobodŊ. Kdyģ se koneļnŊ leta-
dlo zvedlo, tak to byl jiģ pŚ²slib svobody. Kdyģ jsme 
dosedli v PaŚ²ģi a proġli celn² kontrolou, tak z n§s 
spadl veġkerĨ strach a zaļal novĨ svobodnĨ ģivot. 
To jsme jeġtŊ netuġili, ģe v PaŚ²ģi proģijeme jenom 
mŊs²c "dovolen®", aļ pomalu s pr§zdnou kapsou,  
a po mŊs²ci pŚistaneme v listopadu v letn²m obleļen² 
ve zmrzl®m Montrealu, kde n§s po tĨdnu uv²t§ pŚes 
pŢl metru snŊhu. Na extr®my poļas² jsme si rychle 
zvykli, stejnŊ tak jako na dalġ² dŊcko a kr§snĨ ģivot 
na svobodŊ. Jsme r§di, ģe Kanada je jiģ 45 let naġ² 
novou domovinou. 

 

 
 
 
 
 
ǒ  Frank Nykl/ VojtŊch Terber - Ļesko/NŊmecko   
 
Uplynulo 45 let od doby, kter§ svou hrŢzou a neurvalost²  
postihla tis²ce naġich spoluobļanŢ. Napsal mi stŚedoġkolskĨ 
uļitel VojtŊch Terber z NŊmecka, kterĨ ļetl m® z§ģitky z doby 
okupace a popsal i svŢj dobrodruģnĨ ¼tŊk na Z§pad. Zde je 
jeho vypr§vŊn²: 
ĂV noci ze dne 20. na 21. srpen 1968 jsem bŊhal po mŊstŊ 
celou noc - kamar§d mi to zavolal uģ kolem pŢlnoci, nechtŊl 
jsem mu vŊŚit. Ale pak jsem otevŚel okno v osm®m patŚe  
posledn²ho vŊģ§ku v Tuhnic²ch, a uģ jsem je vidŊl - ta svŊt®l-
ka bl²ģ²c² se pomalu ale nezadrģitelnŊ po cestŊ od Chebu,  
a slyġel - to Śinļiv® dunŊn² a rachocen² jejich tankŢ. Na Dimit-
rovce se mŊ jeden ruskĨ ofic²r zeptal, jak se dostane k norim-
bersk®mu n§draģ²! Myslel si, ģe je v NŊmecku a zaļala v§lka. 
A jinĨ tankista - kdyģ jsem mu nad§val do okupantŢ - odpovŊ-
dŊl "eto n§ġa zemlja, slovjanskaja"! PŚed hlavn² poġtou st§la 
v t® dobŊ socha rusk®ho voj§ka a lid® ze vzteku proti sovŊt-
sk® okupaci si na n² vyl®vali sv® pon²ģen². Ten incident pŚed 
poġtou se musel odehr§t pomŊrnŊ brzo r§no, ale pŚesnou 
hodinu uģ nev²m - nemŊl jsem tenkr§t celĨ den pojem o ļase.  
J§ se tehdy uģ od ¼nora 68 ale i po okupaci hodnŊ angaģoval, 
patŚil jsem ke skupinŊ kolem pana Hrotka a profesora Otyse, 
kter§ mŊla vypracovat novĨ kulturnŊ-politickĨ program pro 
KarlovarskĨ okres, pomohl jsem "ze sedla" okresn²m veliļi-
n§m jako byla "soudruģka BeġŠ§kov§" ļi "soudruh Ģemliļka", 
poģadovali jsme veŚejnĨ konec mocensk®ho monopolu KSĻ 
atd. Nikdy pŚedt²m jsem nepomyslel na odchod do ciziny,  
ale bŊhem toho roku po okupaci mi bylo st§le jasnŊjġ², ģe mi 
ty moje aktivity jen tak neprojdou, ģe mŊ to asi bude st§t  
pŊknĨch p§r let svobody ne-li krk. Po vĨslechu na rusk®  
komandantuŚe v Jaltsk® ulici jsem se ocitl na listinŊ 40 000 
kontrarevolucion§ŚŢ - ġuġkalo se, ģe ti prĨ skonļ² na SibiŚi. 
Sice - prĨ d²ky Hus§kovi - tak neskonļili, ale to jsem nemohl 
vŊdŊt.  
Den po posledn² maturitŊ 1969 - uļil jsem na StŚedn² ġkole 
pro pracuj²c² v Ryb§Ś²ch a sv® maturanty jsem nechtŊl nechat 
ve ġtychu a odej²t uģ pŚed maturitami - tedy 27. ļervna 69 



15  17  

V r§mci sv® spolupr§ce se zahraniļn²mi Ļechy a Slov§ky po cel®m svŊtŊ, 
podporuje ĻSUZ jako jeden z mnoha svĨch projektŢ tak® vyd§v§n²  
celoaustralsk®ho krajansk®ho listu Ļechoaustralan.   

BŚetislav Kotyza 
 

OKNA 
 
DlouhĨmi prsty chvŊjivĨmi 
pŚes okenn² parapet mez²rky ģaluzie 
m²ch§ slunce k§vu 
horkou a sladkou k§vu v ġ§lku porcel§nu 
na stole m®ho domova 
v posledn²m patŚe do nebe 
vŊģe Babyl·nie 
 
St§v§ se ģe nŊkdy zr§na 
slunce neprostrļ² dr§pky 
pŚes okenn² parapet mez²rky ģaluzie 
vynech§ snad zapomene na svoji k§vu 
na stole m®ho domova 
v posledn²m patŚe do nebe 
vŊģe Babyl·nie 
 
Pak m²ch§m slunci i sobŊ 
horkou a sladkou k§vu v ġ§lku porcel§nu 
dokud nevystydne a pachut² nezhoŚkne 
na stole m®ho domova 
v posledn²m patŚe do nebe 
vŊģe Babyl·nie 

jsem odjel - leg§lnŊ - na delġ² cestu  
po EvropŊ, ze kter® jsem se uģ -  
varov§n pŚed zaļ²naj²c²mi repres§liemi 
- bohuģel nevr§til, respektive vr§til  
aģ pŚesnŊ po dvaceti a pŢl letech,  
27. prosince 89.  
V KarlovĨch Varech jsem pak pŢsobil 
jenom deset let - ale to mŊsto pro mŊ 
byla l§ska na prvn² pohled. Uģ tam 
vġak radŊji nejezd²m - nesn§ġ²m Rusy, 
kteŚ² se tam roztahuj², jako kdyby cel® 
l§znŊ patŚily jim (moģn§, ģe uģ tomu 
tak i je...) No, nŊjak jsem se rozpov²-
dal. Ten den zmŊnil celĨ mŢj ģivot  
a mŢj ģivotn² pl§n, proto to se mnou 
dodnes - o 45 let pozdŊji - pokaģd® 
zahĨbe, kdyģ se o tom zaļne mluvit.  
PŚikl§d§m tak® p§r fotek, jsou moje vlastn² - v²m jeġtŊ,  
jak jsem ten den bŊhal a sh§nŊl novĨ film do flexarety,  
a jak jsem byl neġŠastnĨ, kdyģ mi pan Hruġka z fotoprodejny 
na Masaryļce Śekl, ģe je vġe vyprod§no. Jinak bych tŊch  
obr§zku nasekal jistŊ v²ce. Po srpnu 1968 jsem se jeġtŊ  
nŊjakĨ ļas, tak jako mnoz² jin² optimist® snaģil tu normalizaci 
(kterou se n§s ģivot zaļal zase nenormalizovat) zpomalit,  
ale marnŊ. V emigraci jsem se usadil v Z§padn²m NŊmecku, 
dodnes bydl²m ve Wiehlu u Kol²na nad RĨnem.ñ 

ǒ  Peter Ģaloudek - Rakousko 
  
O tom, co se ud§lo 21. srpna 1968 v tehdejġ²m Ļeskoslovensku, se dnes snad jiģ 
uļ² i ģ§ci z§kladn²ch ġkol v Ļesku i na Slovensku. Mnoz² svŊdci jiģ zemŚeli, mnoz² 
emigrovali. Bylo jich tis²ce. Ne vġichni vŊd², ģe cesta do emigrace, do zem² cel®ho 
svŊta, hlavnŊ USA, Kanady, Austr§lie ale i jinĨch z§padoevropskĨch st§tu vedla 
pr§vŊ pŚes Rakousko. I emigranti jiģ zest§rli, mnoz² jsou dnes nemocn² a mnoz²  
uģ nejsou mezi n§mi. S o to vŊtġ² radost² teŅ p²ġi tyto Ś§dky, abych mnohĨm jeġtŊ 
ģij²c²m ¼ļastn²kŢm on® doby pŚibl²ģil moment, kterĨ jim emigraci vŢbec umoģnil. 
RakouskĨ rozhlas ¥1 dnes vys²lal v relaci "Erf¿llte Zeit" rozhovor s Prof. Dr. Walte-
rem Kirchschlªgerem o jeho vzpom²nk§ch na tu dobu. V srpnu 1968 mu bylo 21 let, 
byl studentem teologie na Gregori§nsk® univerzitŊ v ř²mŊ. PozdŊji se stal vĨznam-
nĨm rakouskĨm odborn²kem na NovĨ Z§kon a svou pedagogickou kari®ru zakonļil 
jako rektor katolick® univerzity v Luzernu, kde ģije dodnes. Na ot§zku redaktora, kdo 
z lid² mŊl v ģivotŊ na nŊho nejvŊtġ² vliv, Walter Kirchschlªger Śekl: "Kardin§l Kºnig a mŢj otecé  Za vŢbec nejsil-
nŊjġ² moment sv®ho ģivota povaģuji srpen 1968. Bydleli jsme tehdy v Praze, kde mŢj otec pŢsobil jako rakouskĨ 
velvyslanec. Kdyģ doġlo k invazi vojsk Varġavsk® smlouvy, hlavnŊ SovŊtsk®ho Svazu, pŚiġlo poģ§dat o v²za  
na rakouskou ambas§du v Praze v²ce neģ 5 000 lid². Otec vġem v²za dal. P§r hodin nato pŚiġla z V²dnŊ zpr§va,  
ģe mus² zastavit udŊlov§n² v²z, protoģe Rakousko si nemŢģe dovolit pŚijmout tolik uteļencŢ. Otec okamģitŊ  
odpovŊdŊl a snaģil se rakousk® vl§dŊ pŚes tehdejġ²ho ministra zahraniļ² Kurta Waldheima vysvŊtlit, ģe to nemŢģe 
kvŢli sv®mu svŊdom² pŚeruġit, ģe v Praze jde lidem o ģivot a nikdo nev², kdy okupace skonļ² a co vġechno  
s sebou pŚinese. RezolutnŊ ģ§dal vl§du, aby sv® rozhodnut² jeġtŊ jednou pŚehodnotila, v opaļn®m pŚ²padŊ jinak 
odstoup² z postu rakousk®ho velvyslance. Nastalo nŊkolikahodinov® ļek§n², nikdo z naġ² rodiny nevŊdŊl,  
jak§ odpovŊŅ pŚijde z V²dnŊ. Otec n§s pomalu pŚipravoval na rezignaci, balen² kufrŢ a n§vrat do Rakouska.  
Ve 20:30 hod pŚiġla z ministerstva zahraniļ² z V²dnŊ depeġe, ģe mŢģe udŊlovat v²za v neomezen®m poļtu.  
To, co pak n§sledovalo, je jiģ zn§m®: do Rakouska se tehdy pŚes²dlily tis²ce ĻechŢ a Slov§kŢ a dalġ²m  
tis²cŢm Rakousko umoģnilo odchod do demokratickĨch zem² cel®ho svŊta.  Kdykoliv si dnes vzpomenu  
na to, co jsme tehdy v Praze proģ²vali a jak nekompromisnŊ tehdy mŢj otec jednal, zaplav² mne pocit radosti  
a obrovskĨ vdŊk za to, jak se tehdy mŢj otec zachoval.ñ  
Rudolf Kirchschlªger (1915-2000) se pozdŊji stal rakouskĨm prezidentem, jedn²m z tŊch, na koho dodnes  
s hrdost² vzpom²naj² lidi napŚ²ļ vġemi politickĨmi stranami v Rakousku. 
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Hled§m pŚ²buzn®ho. Jmenuje se Douglas Folbr,  
narodil se jiģ v Austr§lii asi v roce 1950.  
Jeho rodiļe byli emigranti z Rakovn²ka,  
Rudolf Folbr a Marie Folbrov§.  
Rudolf byl aktivn² v krajanskĨch spolc²ch.  
Jinak byl to bratranec m® maminky.  

Jana Sv§tkov§ ï Mr§zkov§ jamraz@seznam.cz  

45 let  
a poŚ§d to bol²é 
 
Eva StŚ²ģovsk§ 
 
Kdyģ chodil mŢj synek 
do tŚet² tŚ²dy, Ś²kala  
jim uļitelka o v§lce  

a o n§sledn®m osvobozen² Rudou arm§dou, coģ museli 
organizovanŊ oslavovat. Synkovi to vadilo a tak mi Śekl: 
mami, uģ je to tŚicet let, to by se snad na to uģ mohlo 
zapomenout, ne? 
Jak na co, synku, Śekla jsem mu... 
Dnes jsem se neodlepila od r§dia. Vzpom²nalo se  
na ud§lost, kter§ se odehr§la z dneġn²ho pohledu pŚed 
jeġtŊ delġ² dobou. Na rok 1968. Na Praģsk® jaro, kter® 
vlastnŊ zaļalo jiģ v lednu, a i kdyģ se pozdŊji leckdo 
vysm²val term²nu āsocialismus s lidskou tv§Ś²ó, bylo to 
osm mŊs²cŢ nadŊj². NadŊj² na svobodnŊjġ² ģivot -  
s moģnost² svobodnĨch novin bez cenzury, soukrom®ho 
podnik§n², na moģnost m²t svŢj n§zor atd., atd., moc 
jsme si tehdy slibovali. 
Dubļek ï symbol zmŊn byl milov§n davy. Nikoli vġak 
sovŊtskĨmi nadŚ²zenĨmi naġich "vl§dcŢ". Kousek  
za naġimi hranicemi se uģ chystalo vojensk® napaden² 
naġ² zemŊ. ř²kalo se tomu cviļen² spojeneckĨch  
arm§d, ale rozhlas BBC z LondĨna uģ na tuto skuteļ-
nost upozorŔoval, jen se nevŊdŊlo, kdy to pŚesnŊ udeŚ². 
V noci z 20. na 21. srpen celou noc huļela nad Ļesko-
slovenskem obŚ² letadla pln§ ruskĨch tankŢ. Tak® jsem 
je slyġela, ale nevŊnovala jsem tomu pozornost, Śekla 
jsem si, ģe jde asi o ta hl§ġen§ vojensk§ cviļen². R§no 
jsem jako obvykle vedla dŊti do ġkolky. Bylo mi divn®, 
ģe pan² uļitelka breļ², ale jeġtŊ jsem poŚ§d nic nevŊdŊ-
la, mohla m²t pŚece nŊjakĨ osobn² probl®m. 
Aģ teprve v tramvaji cestou do pr§ce mi svitlo. Lid®  
drģeli v rukou mal® tranzistor§ļky, kde r§dio hl§silo, 
co se dŊje, a tak® plakali. Coģe!? VykŚikla jsem jako 
neinformovanĨ blbec a po p§r pokusech vyŚvat do svŊ-
ta, ģe to nen² moģn®, ģe n§s Rus§ci obsadili, jsem se 
pŚidala k breku. Na V§clavsk®m n§mŊst², kde jsem teh-
dy pracovala v jak®msi zbyteļn®m n§rodn²m podniku 
Staviva, uģ st§ly tanky, obklopen® mladĨmi lidmi, kteŚ² 
se voj§kŢm na nich rusky snaģili vysvŊtlit, ģe jsou tady 
asi omylem. Jenģe oni asi rusky nerozumŊli, mŊli ġikm® 
oļi a byli asi odnŊkud z d§ln®ho rusk®ho vĨchodu.  
V kaģd®m pŚ²padŊ nevŊdŊli, kde jsou a proļ tam jsou. 
Pak jsem veġla do sv® kancel§Śe v p§t®m patŚe domu, 
kde hned vedle s²dlila redakce Svobodn®ho slova, vġu-
de na stŚech§ch byli voj§ci se samopaly. Kdyģ to vidŊla 
naġe vedouc², poslala n§s domŢ. BŊģela jsem pro dŊti 
do ġkolky, manģel zat²m pro nŊjakĨ n§kup (prĨ je tŚeba 
ve v§lce si udŊlat z§sobu j²dla). A veļer to u n§s skuteļ-
nŊ vypadalo dost v§leļnŊ. Z Kavļ²ch hor, pod kterĨmi 
jsme bydleli, l²taly dolŢ stŚely. Noc jsme spolu s dŊtmi 
tr§vili pod postelemi, daleko od oken. 

A pak pŚiġla l®ta neuvŊŚiteln®ho mnoģstv² ohnutĨch zad  
a vl§dnouc²ch bezp§teŚn²ch idiotŢ. 
Nejl²p o tom dneska mluvil tehdy (a po roce 1989 znovu) 
rozhlasovĨ redaktor Jan Petr§nek, specialista na mezin§-
rodn² vztahy. Na ot§zku, co ho tehdy nejv²c zklamalo, Śekl, 
ģe tzv. Moskevsk® protokoly. To byla kapitulace na dlouh® 
roky. 
JedinĨ odv§ģnĨ z ļs. delegace odvezen® n§sil²m  
do Moskvy byl MUDr. Kriegel, kterĨ odm²tl velezradu pode-
psat i s vŊdom²m, ģe bude tŚeba zastŚelen. Nebyl, ale uģil si 
mnoho vĨhrŢģek i jin®ho hnusn®ho chov§n² od est®b§kŢ  
a dalġ²ch kreatur t® doby. Janu Petr§nkovi, kterĨ ho obļas 
vozil svĨm emb®ļkem za synem mimo Prahu, "kdosi" pŚejel 
tankem auto, takģe uģ "jsem mu nemohl dŊlat osobn²ho 
ġof®ra", jak dneska vtipnŊ komentoval. 
Neuvedla jsem, ģe se dnes konalo vzpom²nkov® setk§n² 
pŚed rozhlasem, kterĨ sehr§l tehdy mimoŚ§dnou roli  
v informov§n² obļanŢ, kdyģ jejich "vl§da" vlastnŊ nebyla  
k dispozici. Vys²lalo se d²ky obŊtavĨm technikŢm ze sklepa 
i z pŢdy, a pozdŊji z jinĨch prostor, kdyģ rozhlas obsadili  
(a zneļistili svĨmi vĨkaly) sovŊtġt² bratŚi. 
PŚedsedkynŊ SnŊmovny Miroslava NŊmcov§ ļetla  
z parlamentn²ch z§pisŢ t® doby, kter§ vedla ke SmlouvŊ  
o doļasn®m pobytu vojsk. Bylo to i po 45 letech ļten² moc 
smutn® a otŚesn®. Lģi, straġen² revanġistickĨmi silami  
v NSR a protisocialistickĨmi silami u n§s, o nezdoln®m  
pŚ§telstv² se SSSR. Z 242 poslancŢ tehdy jen 4 byli tak 
odv§ģn², ģe byli proti, 10 se zdrģelo hlasov§n², zbytek,  
tedy 228 souhlasili, srabi a zr§dci. 
Jan Petr§nek na ot§zku, co si mysl² o tom, ģe nebyli  
potrest§ni pŢvodci toho vġeho zla, Śekl, ģe ho moc zlob²,  
ģe nebyli potrest§ni VELEZRĆDCI jako BiŎak a dalġ²,  
ale ģe trestem pro nŊ mus² bĨt naġe OPOVRĢENĉ. 
SamozŚejmŊ, ģe vġichni sluġn² lid® jimi hluboce opovrhuj², 
ale je moc smutn®, jak zkazili cel®mu n§rodu nejen vġech-
ny roky do sametu 1989, ale vlastnŊ celĨch 45 let (a kdov² 
kam aģ d§l), protoģe dodnes n§m vl§dnou mnoz² lid®, jimģ 
rodiļe jako mladĨm stromkŢm ohĨbali z§da a uļili je chovat 
se faleġnŊ, nemor§lnŊ a sobecky. Kdyģ si poslechnu  
zpr§vy z naġeho politick®ho Kocourkova, jsem ġŠastn§,  
ģe zn§m tolik dobrĨch, poctivĨch, sluġnĨch a talentovanĨch 
lid². Bohuģel "vlci nahoŚe" je mezi sebe nepust², eventuelnŊ 
je brzy z politiky vyġt²paj², tak jak to uģ s nŊkterĨmi odv§ģ-
nĨmi udŊlali. N§ġ n§rod je zhruba napŢl plnĨ mor§lnŊ  
pokleslĨch jedincŢ, a napŢl sluġnĨch a b§jeļnĨch lid².  
MŢģete to br§t jako s tou sklenic², kter§ je dle pesimistŢ 
polopr§zdn§, dle optimistŢ jeġtŊ polopln§, nebo s t²m:  
m§m uģ jenom stovku nebo hur§, m§m jeġtŊ stovku!  
Nev²m, je-li to ¼tŊchaé  (ĻeskĨ dialog) 
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ĠEřĉKY 
 
Jana Reichov§ 
 
Vġude tam byly ġeŚ²ky nebo divokĨ bez. Pt§te se 
kde? No pŚece na ĢvahovŊ ale i v Hluboļep²ch  
a ovġem i na Zl²chovŊ. ĠeŚ²ky v zahrad§ch, divokĨ 
bez tŚeba v h§jku kolem bĨval®ho lomu nad Hlubo-
ļepy. HlavnŊ tu malou vilovou ļtvrŠ pod D²vļ²mi 
hrady si bez ġeŚ²ku rozhodnŊ neum²m pŚedstavit. 
Byl tam tak® jasm²n, pivoŔky a rŢģe ale hlavnŊ  
ġeŚ²k. 
Kolem cel® zahrady, kter§ patŚila k vile, kde jsme 
bydleli, byly keŚe b²l®, jemnŊ fialov® a tak® ty temnŊ 
fialov®. 
Nam²tnete, vģdyŠ takovou barvu m§ tak® levandule, 
a co kdyģ v Austr§lii rozkvetou wisterie a jacarandy, 
nen² to tak® kr§sa a tak® vŢnŊ? 
Ano, ale ten ġeŚ²k byl a zŢst§v§ neoddŊlitelnou  
ļ§st² m®ho dŊtstv² a ml§d². Ty ġeŚ²ky kolem vily 
pŊstoval mŢj t§ta a peļoval o nŊ proto, ģe je mŊl 
tolik r§d. Takģe pŚ§tel®, vġechny ty kr§sn® fialov® 
kvŊty m§m r§da, ale ġeŚ²k miluji, ten prostŊ patŚ² 
nejen ke Ģvahovu ale hlavnŊ pr§vŊ ke kaģd®  
vzpom²nce na m®ho otce. 
Kdyģ ġeŚ²ky kvetly, nikdo od n§s neodch§zel  
bez kytice. RozhodnŊ nemohu zapomenout  
na jednu n§vġtŊvu evangelick®ho far§Śe Jana  
Kuļery. Vr§til se pr§vŊ z J§chymova, kde byl  
vŊznŊn bolġevickĨm reģimem.  

Doprov§zela jsem ho k tramvaji s velikou kytic²  
ġeŚ²ku. Byl to pr§vŊ on, kdo pomohl k ¼tŊku manģelu 
Milady Hor§kov®. Chod²val k n§m cel§ l®ta jeġtŊ 
pŚed svĨm uvŊznŊn²m, a kdyģ jsme odeġli do Austr§-
lie, st§le mi ps§val moc mil® dopisy.  
ĠeŚ²ky mne doslova posedly, kdyģ jsem vzpom²nala 
na domov, po pŚ²chodu do Sydney. Najednou  
se stalo, ģe snad nem§m ve skŚ²ni nic jin® barvy,  
neģ pr§vŊ t® ġeŚ²kov®. 
Potom, v devades§t®m roce, kdy jsme prvnŊ navġt²-
vili opŊt domov, pr§vŊ v dobŊ, kdy kvete ġeŚ²k,  
mi pŚipadlo, najednou jakoby se ġeŚ²ky ztratily. Sem 
tam sp²ġe divokĨ bez, ale ty kr§sn® plnokvŊt® ġeŚ²ky 
ve vġech barv§ch od b²l® aģ po tmavŊ fialovou  
nŊkam zmizely. O ġeŚ²ky se mus² peļovat, j§ sama  
o tom moc nev²m a tat²nka se jiģ zeptat nemohu.  
Je to jiģ mnoho let, kdy zemŚel. DivokĨ bez jiģ zahra-
d§m tolik kr§sy nepŚid§ a je potom asi jednoduġġ²  
se ho prostŊ zbavit. Je to ġkoda, ġeŚ²k nepatŚ² jen 
k vilov® ļtvrti Ģvahov, ġeŚ²k pŚece patŚ² k cel® Praze. 

 
 
 
 
 
 

Jana Reichov§ 
 

MAMINCE 
 
 MŊs²c tam maluje 
st²ny keŚŢ a stromŢ 
ļernou kŚ²dou  
na zdi domŢ 
droga kterou nezaplat²ġ 
ġeŚ²ky a jasm²n 
vŢnŊ kter® nepolap²ġ 
co po nich vzk§ģeġ a komu. 
  
Vzk§ģu stesk a slzy 
ģe se jednou vr§t²m 
nebude to brzy 
cestu vġak neztrat²m 
povede mŊ vŢnŊ  
jasm²ny a ġeŚ²k 
jichģ vŊtve maluje 
mŊs²c na tvĨch dveŚ²ch. 
  
(1969) 
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